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EDITORIAL

ΒΑΡΙΑ Η ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑ ΤΟΥ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΟΥ
Στην Ελλάδα η εγκατάσταση θερµοκηπιακών καλλιεργειών άρ-
χισε αρκετά νωρίς, αρχές της δεκαετίας του ‘60, και σήµερα 
µόλις που προσεγγίζει τα 60.000 στρέµµατα, εκ των οποίων 
µόλις 1.500 στρέµµατα εφαρµόζουν το σύστηµα της υδροπονί-
ας. Στη γείτονα Τουρκία, από την άλλη, τα θερµοκήπια άρχισαν 
να εµφανίζονται αργότερα, σήµερα όµως οι θερµοκηπιακές 
καλλιέργειες ξεπερνούν τα 800.000 στρέµµατα και η πλειοψη-
φία ακολουθεί την τελευταία λέξη της τεχνολογίας µε την πα-
ραγωγή να κατακλύζει τις διεθνείς αγορές. Πρόκειται για το τα-
χύτερα αναπτυσσόµενο τµήµα της τουρκικής γεωργίας, κυρίως 
λόγω των ευνοϊκών κλιµατικών συνθηκών, και µάλιστα τα τε-
λευταία χρόνια κατέκτησε ολοένα και πιο ανταγωνιστική θέση, 
εφαρµόζοντας την πιο σύγχρονη τεχνολογία, τόσο από πλευ-
ράς υποδοµών, όσο και από πλευράς αγροτικών εφοδίων. 
Είναι γεγονός ότι το ανταγωνιστικό περιβάλλον της αγοράς για 
προϊόντα θερµοκηπίου δεν παρέχει στους καλλιεργητές απα-
ραιτήτως διαβεβαιώσεις σχετικά µε τον όγκο των πωλήσεων, 
την επαρκή τιµή ή το ευνοϊκό οικονοµικό αποτέλεσµα. Είναι 
σαφές επίσης ότι διεθνώς και οι φορείς εκµετάλλευσης θερµο-
κηπίων αντιµετωπίζουν προβλήµατα, όπως η µείωση των α-
ποδόσεων ή ακόµα πιο συχνά οι διακυµάνσεις των τιµών ως 
αποτέλεσµα της υπερπροσφοράς. Τα ιδιότυπα δίκτυα αγοράς 
και η αβεβαιότητα των πωλήσεων, σε συνδυασµό µε την α-

πουσία συνεταιρισµών, φέρνουν συχνά τους παραγωγούς σε 
δύσκολη θέση. Επιπλέον, η ισχυρή εξάρτηση από εισαγόµενες 
εισροές και η υπερβολική χρήση χηµικών είναι εντάσσονται 
στις αδυναµίες της τουρκικής βιοµηχανίας. Ωστόσο, η παραγω-
γή θερµοκηπίου είναι πολύ σηµαντική για πολλούς λόγους. 
Πρώτον, παρέχει φρέσκα προϊόντα διατροφής όλο το χρόνο. ∆εύ-
τερον, εξασφαλίζει εισόδηµα στους αγρότες µικρής κλίµακας. Τρί-
τον, απαιτεί εντατική εργασία και χρήση εισροών και κατά συνέπεια 
ενθαρρύνει την αποδοτικότητα της εργασίας.  Επιπλέον, δηµιουργεί 
σηµαντικές ευκαιρίες απασχόλησης και προσθέτει αξία µέσω των 
σταδίων εµπορίας και επεξεργασίας προϊόντων θερµοκηπίου. 
Για την Ελλάδα η ενίσχυση των θερµοκηπιακών καλλιεργειών 
είναι µονόδροµος. Όπως έχουµε αναφέρει πολλές φορές στο 
παρελθό στην Ελλάδα το οικόπεδο είναι ακριβό για να χαραµί-
ζεται σε καλλιέργειες χαµηλών στρεµµατικών αποδόσεων. Σε α-
νύποπτο χρόνο και πριν αρχίσει να γίνεται λόγος για την επισι-
τιστική επάρκεια του πλανήτη, από τις σελίδες της Agrenda έχει 
γίνει αναφορά στην ανάγκη η Θεσσαλία να εξελιχθεί σε ένα απέ-
ραντο θερµοκήπιο. Ό,τι είναι σήµερα για την Τουρκία η Αττάλεια. 
Για να γίνει αυτό απαιτείται σχέδιο. ∆εν µπορεί π.χ. το όριο για ε-
πενδύσεις σε θερµοκήπια να περιορίζεται, τουλάχιστον σε ότι α-
φορά στα επενδυτικά προγράµµατα στις 600.000 ευρώ. 

Γιάννης Πανάγος Εκδότης - ∆ιευθυντής

ΑΚΡΙΒΟ ΤΟ ΟΙΚΟΠΕΔΟ
 ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ ΓΙΑ ΝΑ

 ΧΑΡΑΜΙΖΕΤΑΙ 
ΣΕ ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΕΣ

 ΧΑΜΗΛΗΣ ΑΠΟΔΟΣΗΣ
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑΚΗ
ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ
06 Αναγκαιότητα η ύπαρξη εθνικής 
στρατηγικής για την ανάπτυξη της 
θερµοκηπιακής καλλιέργειας

ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ
10   Μετά από µια τριετία λειτουργίας 

το µοναδικό στην Ελλάδα 
θερµοκήπιο υδροπονίας που 
λειτουργεί µε µετακινούµενα 
κανάλια βρίσκει τα πατήµατά του

ΜΑΡΟΥΛΙ ΤΡΙΟ
13  Ενα γλαστράκι µε τρία 

διαφορετικά είδη µαρουλιού 
στην αγορά από τον Μαγικό 
Κήπο

ΑΚΤΙΝΙΔΙΟ
20 Από τα 0,60 ευρώ το κιλό 
εκκινεί η συζήτηση για τα Hayward

ΡΟΔΙ
26  Λιγοστό και στα 0,50 ευρώ 

το κιλό φεύγει από τα κτήµατα 
το Wonderful 

ΜΗΛΟ
28  Θέλει αγορά στα 0,70 ευρώ το 

κιλό το µήλο Gala

ΝΤΟΜΑΤΑ
ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΟΥ
30  Άδεια αγορά βρίσκει η ντοµάτα 

θερµοκηπίου

ΔΙΕΘΝΗ
15   Ταυτότητα χαραγµένη µε λέιζερ 

στη φλούδα

16  Νέες ποικιλίες βιοµηχανικής 
ντοµάτας από τη Syngenta

ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ
16   Στην Άυλη Πολιτιστική 

Κληρονοµιά το Φιστίκι Αιγίνης

  

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ
34  Η υδροπονία δεν συγχωρεί 

λάθη σύµφωνα µε τον Ανδρέα 
Λύπα, στο πρόσωπο του οποίου 
ο Μαγικός Κήπος βρήκε τον 
grower που χρειαζόταν 

ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ
40  Από τον αγρό στην αποθήκη 

οι εχθροί και ασθένειες 
παραµονεύουν στην πατάτα

ΕΠΙΧΕΙΡΗΜΑΤΙΚΑ
44  Με τυποποίηση µπαίνει στο 

ακτινίδιο ο ΑΣΕΠΟΠ Βελβεντού

45  Προσθέτει 100 στρέµµατα στα 
περιβόλια του ο Βεζύρογλου

48  Καρύδι σε συσκευασία από το 
Κτήµα Αυγερινού

10
ΣΤΟΧΟΣ ΤΑ 9 ΕΚΑΤ.
ΤΕΜΑΧΙΑ ΤΟ 2024 
ΓΙΑ ΤΟΝ ΜΑΓΙΚΟ 
ΚΗΠΟ ΤΗΣ ΒΟΙΩΤΙΑΣ

45
ΠΡΟΣΘΕΤΕΙ 100 
ΣΤΡΕΜΜΑΤΑ ΣΤΑ 
ΠΕΡΙΒΟΛΙΑ ΤΟΥ 
Ο ΒΕΖΥΡΟΓΛΟΥ

20
ΟΛΟΙ ΘΕΛΟΥΝ 
ΤΟ ΕΛΛΗΝΙΚΟ 
ΑΚΤΙΝΙΔΙΟ ΛΙΓΟ 
ΠΡΙΝ ΤΗ ΣΥΓΚΟΜΙΔΗ

28
Η ΠΡΟΗΓΟΥΜΕΝΗ 
ΧΡΟΝΙΑ ΔΕΝ 
ΣΥΝΑΝΤΗΣΕ ΤΗ ΝΕΑ 
ΣΤΗΝ ΑΓΟΡΑ
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑΚΗ ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ

Ο λες οι παράµετροι της αγοράς, ειδικά στην 
ελληνική περίπτωση του ακριβού οικοπέ-
δου, υπερτονίζουν πλέον την χρυσή τοµή 

υψηλής παραγωγικότητας – εξασφαλισµένης α-
πόδοσης – σε βάθος εµπορικού προγραµµατι-
σµού που προσφέρει η θερµοκηπιακή καλλιέρ-
γεια, κάτι που εξηγεί µια τάση «καθόδου» των µε-
γάλων θερµοκηπιακών µονάδων από το συννε-
φιασµένο ευρωπαϊκό Βορρά προς τον µεσογεια-
κό Νότο. Αυτό αναφέρουν στελέχη της αγοράς στο 
Fresher, µε τελευταίο τον Βασίλη Γούναρη, ∆ιευ-
θύνοντα Σύµβουλο της BASF, ο οποίος µε αφορ-
µή συνάντηση που έγινε στο υπερσύγχρονο θερ-
µοκήπιο της IGC στο Κάστρο Βοιωτίας προ ολίγων 
ηµερών, σχολίασε ότι «η Ελλάδα διαθέτει το περι-
βαλλοντικό πλεονέκτηµα ανάπτυξης θερµοκηπια-
κών καλλιεργειών» τονίζοντας την αναγκαιότητα 

ύπαρξης εθνικής στρατηγικής, µε στόχο την κατά-
κτηση των ευρωπαϊκών αγορών.
Θα έλεγε κανείς πάντως, ότι η χώρα ήδη έχει κα-
θυστερήσει να ανέβει στο βαγόνι της υψηλής πα-
ραγωγικότητας και της τεχνολογικής εξειδίκευ-
σης που συνεπάγεται η θερµοκηπιακή παραγω-
γή, µε τον κίνδυνο να χάσει το τρένο να διαφαί-
νεται στον ορίζοντα, ειδικά αν αναλογιστεί κανείς 
πως χώρες όπως η γειτονική Τουρκία έχουν επι-
δοθεί σε αλµατώδεις αυξήσεις των εκτάσεων που 
αξιοποιούνται µε αυτό τον τρόπο. Ενδεικτικό το 
γεγονός ότι η Τουρκία ήρθε να καλύψει το έλλειµ-
µα παραγωγής στην υπαίθρια καλλιέργεια ντοµά-
τας της Ελλάδας που άφησε χωρίς εγχώριο προ-
ϊόν την αγορά µέσα στον Σεπτέµβριο, µε τις ελ-
λείψεις να είναι αισθητές ήδη από τον Αύγουστο.
Ωστόσο τα νούµερα µιλούν από µόνα τους. Ο Κα-

ΠΙΟ ΩΡΙΜΗ ΑΠΟ ΠΟΤΕ ∆ΕΙΧΝΕΙ ΤΟ ΤΕΛΕΥΤΑΙΟ ∆ΙΑΣΤΗΜΑ
Η ΣΥΝΘΗΚΗ ΓΙΑ ΜΙΑ ΣΤΡΟΦΗ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ
ΚΗΠΕΥΤΙΚΩΝ ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΠΟΧΙΚΗ ΚΑΙ ΕΚΤΕΘΕΙΜΕΝΗ ΣΤΙΣ
ΚΛΙΜΑΤΟΛΟΓΙΚΕΣ ΣΥΝΘΗΚΕΣ ΥΠΑΙΘΡΙΑ ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ
ΠΡΟΣ ΤΗΝ ΕΞΑΙΡΕΤΙΚΑ ΕΞΕΙ∆ΙΚΕΥΜΕΝΗ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑΚΗ
ΤΟΥ ΠΕΤΡΟΥ ΓΚΟΓΚΟΥ

ΣΤΗ ΜΕΣΟΓΕΙΟ 
ΚΑΤΕΒΑΙΝΟΥΝ  
ΤΑ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑ
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Εκτόξευση της 
παραγωγικότητας προσφέρει 
η θερµοκηπιακή τεχνολογία 
µε µια µονάδα αιχµής στη 
∆ράµα να αποδίδει 70 τόνους 
ντοµάτα το στρέµµα, ένα 
συµβατικό θερµοκήπιο 15-
17 τόνους και την αντίστοιχη 
υπαίθρια καλλιέργεια µόλις 
6-7 τόνους
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑΚΗ ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ

Μονάδες όπως 
της IGC στο Κάστρο
Βοιωτίας παράγουν
μόνες τους μέσω
vitrual net metering
το 75% της ενέργειας
που καταναλώνουν

θηγητής του Γεωπονικού Πανεπιστηµίου Αθηνών, 
∆ηµήτρης Σάββας αναφέρει πως από τα 40 εκατ. 
καλλιεργήσιµα στρέµµατα στην Ελλάδα, µόνο τα 
1,8 εκατ. αξιοποιούνται για την καλλιέργεια οπω-
ροκηπευτικών, εκ των οποίων µόλις 60.000 εί-
ναι θερµοκήπια, ενώ εξ αυτών, 1.500 στρέµµα-
τα αφορούν την υδροπονία. Όλα αυτά, την στιγµή 
που το 39% της αξίας αγροτικών εµπορευµάτων 
προ µεταποίησης, προέρχονται από τα κηπευτικά.
 «Η απόδοση των θερµοκηπιακών καλλιεργειών 
είναι µέχρι και δέκα φορές περισσότερη από τη 
συµβατική γεωργία, καθώς έχουµε παραγωγή σε 
12µηνη βάση και σε ένα απόλυτα προστατευµέ-
νο περιβάλλον» είχε αναφέρει ο ίδιος στο πλαίσιο 
εκδήλωσης που έγινε στις αρχές Οκτωβρίου στο 
θερµοκήπιο του Μαγικού Κήπου της IGC.
Γεωπόνοι αναφέρουν στο Fresher τα πλεονεκτή-
µατα της θερµοκηπιακής καλλιέργειας στην Ελλά-
δα, καθώς και ένα αδύναµο σηµείο, το οποίο ό-
µως µε τη σωστή διαχείριση θα µπορούσε να ε-
ξισορροπιστεί στα οικονοµικά δεδοµένα τέτοιων 
µονάδων. Το βασικότερο είναι η ακτινοβολία, που 
σε αντίθεση µε αντίστοιχα θερµοκήπια στη ∆υτική 
και Κεντρική Ευρώπη, είναι υψηλή για το µεγαλύ-
τερο µέρος του έτους. Ενώ δηλαδή τα περισσότε-
ρα θερµοκήπια υψηλής τεχνολογίας σε Ολλανδία, 
Βέλγιο ή ακόµα και στο Ηνωµένο Βασίλειο, όπου 
τα πράγµατα είναι πολύ προχωρηµένα, δουλεύ-
ουν τις λάµπες LED σχεδόν όλο το χρόνο, στην Ελ-

λάδα αυτό συµβαίνει µόνο τους χειµερινούς µήνες 
και όχι για όλη τη διάρκεια της ηµέρας. Είναι ένα 
σηµαντικό ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα, αφού χα-
µηλώνει δραστικά το κόστος παραγωγής.
Από την άλλη βέβαια, οι ανάγκες ψύξης κα-

τά τους καλοκαιρινούς µήνες, έρχονται να αντι-
στρέψουν κάπως αυτό το αβαντάζ. Ωστόσο, µε 
την προϋπόθεση εξασφάλισης µιας θέσης στο 
δίκτυο, οι ΑΠΕ µπορούν να αντιστρέψουν και 
αυτό το µειονέκτηµα. Ήδη περιπτώσεις όπως η 
IGC έχουν καταφέρει να παράγουν µόνες τους 
µέσα από virtual net metering το 75% της ενέρ-
γειας που καταναλώνουν.
Ένα άλλο πλεονέκτηµα, έχει να κάνει µε τις α-
σθένειες που είναι υπαρκτές ακόµα και στο α-
ποστειρωµένο περιβάλλον των καλά εξοπλι-
σµένων θερµοκηπίων. Βασικό πρόβληµα που 
καλούνται να διαχειριστούν τα θερµοκήπια του 
Βορρά, έχει να κάνει µε µύκητες λόγω της υψη-
λής υγρασίας. Από την άλλη, στην Ελλάδα, µυ-
κητολογικές προσβολές δεν αποτελούν καθηµε-
ρινότητα. ∆εν ισχύει όµως το ίδιο στην περίπτω-
ση των εντόµων, ωστόσο εδώ, τα εργαλεία που 
έχουν στη διάθεσή τους όσοι ακολουθούν πρα-
κτικές ολοκληρωµένης διαχείρισης, είναι πιο 
φιλικά και στοιχίζουν λιγότερα. Για τον θρίπα, 
αρκεί η εισαγωγή στο θερµοκήπιο φυσικών ε-
χθρών του, για παράδειγµα.
Όλα αυτά, έρχονται ως ένα βαθµό να εξηγήσουν 
και τις επιλογές αρκετών ξένων επενδυτών ή ε-
πιχειρηµατικών συµφερόντων που δραστηριο-
ποιούνται σε άλλους κλάδους της οικονοµίας, να 
ρίξουν εκατοντάδες εκατ. ευρώ σε νέες θερµοκη-
πιακές εγκαταστάσεις εντός της χώρας.

Την αναγκαιότητα ύπαρξης εθνικής στρατηγι-
κής για τη θερµοκηπιακή καλλιέργεια µε στόχο 
την κατάκτηση των ευρωπαϊκών αγορών 
τονίζει ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος της  BASF, 
Βασίλης Γούναρης.
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«Φρένο» σε 
επενδύσεις 
βάζει το 
πλαφόν των 
600.000 του 
Αναπτυξιακού

ΤΟΥ ΓΙΩΡΓΟΥ ΛΑΜΠΙΡΗ

Α νασταλτικό παράγοντα συνεχίζει να απο-
τελεί για την υλοποίηση επενδύσεων στην 
κατασκευή θερµοκηπιακών µονάδων, το 

όριο των 600.000 ευρώ που έχει καθοριστεί ως 
ανώτατο όριο ενίσχυσης για τις επιχειρήσεις στον 
αγροδιατροφικό τοµέα και τη γεωργία µέσω του 
Αναπτυξιακού Νόµου ακόµη και µετά την αύξηση 
από τα 500.000 ευρώ που ήταν -µε βάση τις δια-
τάξεις του Αναπτυξιακού που έφερε το 2022 το υ-
πουργείο Ανάπτυξης και ψηφίστηκε από τη Βου-
λή- στα 600.000 ευρώ. 
Πρόκειται για ένα ζήτηµα που απασχολεί αρκε-
τούς από τους επιχειρηµατίες και επενδυτές που 
δραστηριοποιούνται στον κλάδο. Μάλιστα, όπως 
αναφέρουν στελέχη της αγοράς, ο νόµος είχε τρο-
ποποιηθεί προσωρινά, καταργώντας το πλαφόν 
των 500.000 ευρώ, τον Σεπτέµβριο του 2019. Α-
πό τις διατάξεις που έφεραν τότε την κατάργηση 
του πλαφόν ευνοήθηκε η Wonderplant των Σπύ-
ρου Θεοδωρόπουλου, Αχιλλέα Φώλια, Μιχάλη Α-
ραµπατζή και Θέµη Μακρή, επεκτείνοντας τις ε-
γκαταστάσεις της στη ∆ράµα. 
Η επιβολή του πλαφόν ωστόσο στην πράξη σηµαί-
νει ότι εάν ένα έργο κατασκευής και εγκατάστα-
σης θερµοκηπίων έχει κόστος 10 εκατ. ευρώ, το 
καλυπτόµενο κόστος µέσω επιδότησης ανέρχε-
ται και σε αυτή την περίπτωση στις 600.000 ευ-
ρώ σε µετρητά. Θα θυµίσουµε ότι η αύξηση του 
ποσού που έφερε η ΚΥΑ αφορά σε εκµεταλλεύ-
σεις όλων των τύπων και παραγωγικών συστηµά-
των φυτικής παραγωγής, όπως συµβατική, πιστο-
ποιηµένη - ολοκληρωµένη, βιολογική, κ.λπ. - υ-
παίθρια, υπό κάλυψη (θερµοκήπια, θάλαµοι καλ-
λιέργειας µανιταριών θερµοκηπιακού τύπου, δι-
κτυοκήπια κ.α.). ∆εν παύει ωστόσο να θεωρείται 
από την αγορά, ως αρκετά µικρό ποσό για την ενί-
σχυση µεγαλύτερου βεληνεκούς επενδύσεων στη 
θερµοκηπιακή καλλιέργεια.
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑΚΗ ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ

Ααύξηση της παραγωγικότητας κατά 50% πέ-
τυχε φέτος η Intelligence Green Crops (IGC), 
που υπό την εµπορική ονοµασία «Μαγικός 

Κήπος» φέρνει στο ράφι φυλλώδη λαχανικά και κυ-
ρίως λόλες (κόκκινες και πράσινες), µαζί µε το σήµα 
κατατεθέν µαρούλι Βutterhead. Καταφέρνοντας να 
ξεπεράσει -και µάλιστα µέσα στην ιδιαίτερα δύσκολη 
συνθήκη της ενεργειακής κρίσης- τις παιδικές ασθέ-
νειες ενός τόσο εξελιγµένου -σε ευρωπαϊκό επίπε-
δο- εγχειρήµατος, που σχετίζονται µε το σχεδιασµό, 
την οργάνωση και την επιτήρηση της παραγωγικής 
διαδικασίας, η IGC φέτος άγγιξε το εντυπωσιακό πα-
ραγωγικό δυναµικό των 30.000 µαρουλιών ηµερη-
σίως, το οποίο µάλιστα δεν δείχνει να ανταποκρίνε-
ται στο όραµα των δηµιουργών της, αλλά και στη δι-
αρκώς αυξανόµενη ζήτηση για κηπευτικά, σε µια α-
γορά που σήµερα φαίνεται να είναι «δίχως πάτο». Τα 
7,5 εκατ. τεµάχια που θα φτάσει φέτος το παραγωγι-
κό εγχείρηµα των βασικών µετόχων του Οµίλου Ε-

ΝΤΕΚΑ που δραστηριοποιείται στο πεδίο της αιολι-
κής ενέργειας εδώ και δεκαετίες, βάζει στόχο τα 9 ε-
κατ. τεµάχια για το 2024. 
Πρόσωπο-κλειδί πίσω από την παραγωγική ανασυ-
γκρότηση του θερµοκηπίου 21 στρεµµάτων, είναι το 
νεοαποκτηθέν στέλεχος και διευθυντής παραγωγής, 
Ανδρέας Λύπας, ο οποίος τη ∆ευτέρα 2 Οκτωβρίου 
ξενάγησε οµάδα δηµοσιογραφών στο γνώριµο για 
το περιοδικό Fresher υπερσύγχρονο θερµοκήπιο 21 
στρεµµάτων, µόλις µιάµιση ώρα από το κέντρο της 
Αθήνας. Οι πολυτεχνίτες δηµιουργοί της ΕΝΤΕΚΑ, 
Κωνσταντίνος Φιλιππίδης (πρόεδρος ΕΝΤΕΚΑ), Πα-
ναγιώτης Λαδακάκος (πρόεδρος IGC) και Παναγιώ-
της Παπασταµατίου, πέρα από την στελέχωση του 
θερµοκηπίου µε ικανά πρόσωπα που έχουν συντονί-
σει αντίστοιχες προσπάθειες στην Ολλανδία, προχώ-
ρησαν και σε ορισµένες απαιτούµενες προσαρµογές, 
µε τις οποίες κέρδισαν εκτός από την προσοχή της 
λιανικής και την προσοχή των τραπεζών. 

ΜΕΤΑ ΑΠΟ ΜΙΑ ΤΡΙΕΤΙΑ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΤΟ ΜΟΝΑ∆ΙΚΟ 
ΣΤΗΝ ΕΛΛΑ∆Α ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΟ Υ∆ΡΟΠΟΝΙΑΣ ΠΟΥ ΛΕΙΤΟΥΡΓΕΙ 
ΜΕ ΜΕΤΑΚΙΝΟΥΜΕΝΑ ΚΑΝΑΛΙΑ ΒΡΙΣΚΕΙ ΤΑ ΠΑΤΗΜΑΤΑ ΤΟΥ  
ΤOY ΠΕΤΡΟΥ ΓΚΟΓΚΟΥ 

ΚΑΘΕ ΜΕΡΑ 
30.000 ΜΑΡΟΥΛΙΑ 
ΣΤΟ ΚΑΣΤΡΟ  
ΑΠΟ ΤΗΝ IGC

ΣΤΟΧΟΣ ΤΑ 9 ΕΚΑΤ. 
ΤΕΜΑΧΙΑ ΓΙΑ ΤΟ 2024 
ΕΝΑΝΤΙ ΤΩΝ 7,5 ΕΚΑΤ. 
ΓΙΑ ΤΟ 2023
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Στο πλαίσιο 
της ξενάγησης 
αναφέρθηκε ότι 
ετοιµάζεται η 
δηµιουργία ενός 
ακόµα χώρου πα-
ραγωγής, που θα 
αυξήσει τη σηµε-
ρινή ονοµαστική 
δυναµικότητα των 
9 εκατ. τεµαχίων 
ετησίως στα 15 
εκατ. τεµάχια.
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑ ΘΡΑΚΗΣ

To break even point
μιας επένδυσης 
που ξεκίνησε από 
7 εκατ. και έφθασε 
τα 10 εκατ. όλα ίδια
κεφάλαια άρχισε
να διακρίνεται 

Βασικότερη αλλαγή, η εγκατάσταση φωτοβολταϊ-
κού πάνελ, που µέσα από virtual metering έχει κα-
ταστήσει το θερµοκήπιο κατά 75% ενεργειακά αυτό-
νοµο. Επίσης, η ενσωµάτωση τεχνολογιών τεχνητής 
νοηµοσύνης για τη διαµόρφωση και διατήρηση του 
κλίµατος εντός του θερµοκηπίου, ήταν ένα εργαλείο 
που διευκολύνει τα παραγωγικά άλµατα της µονά-
δας. Πλέον, το break even point µιας επένδυσης που 
ξεκίνησε από τα 7 εκατ. και έφτασε αισίως τα 10 ε-
κατ., όλα από ίδια κεφάλαια, ξεκινά να διακρίνεται. 
Σε µια δήλωση µε ισχυρή δόση πραγµατισµού, στο 
περιοδικό Fresher, τον Ιούνιο του 2021, όσο δηλαδή 
η µονάδα στο Κάστρο Βοιωτίας βρισκόταν στα πολύ 
πρώτα παραγωγικά της βήµατα, ο Κωνσταντίνος Φι-
λιππίδης είχε υποστηρίξει:  «Επιδίωξή µας είναι να 
έχουµε µία κερδοφόρα λειτουργία. Ως προς την α-
πόσβεση της αρχικής µας επένδυσης, είναι κάτι που 
θα εξετάσουµε εάν µπορούµε να το πετύχουµε στη 
συνέχεια. Εκτιµώ ότι µόνο η επέκταση των εγκατα-
στάσεών µας θα µπορέσει να µας προσφέρει συνο-
λική απόσβεση, καθότι θα έχουµε αποκτήσει την τε-

χνογνωσία, ενώ δεν θα έχουµε να αντιµετωπίσουµε 
το κόστος πρώτης λειτουργίας και εκµάθησης γε-
ωπόνων και προσώπων στις εγκαταστάσεις καθώς 
και δοκιµών για τα προϊόντα µας». Το πλήρωµα του 
χρόνου µάλλον ήρθε, αφού σύµφωνα µε το ρεπορ-
τάζ που προέκυψε στο πλαίσιο της ξενάγησης δηµο-
σιογράφων, τα στελέχη της µονάδας αναφέρουν πως 
ετοιµάζεται η δηµιουργία ενός ακόµα χώρου παρα-
γωγής, που θα αυξήσει την σηµερινή ονοµαστική δυ-
ναµικότητα των 9 εκατ. τεµαχίων ετησίως στα 15 εκατ. 
τεµάχια. Προς αυτή την κατεύθυνση όµως δουλεύει ο 
γεωπόνος Ανδρέας Λύπας, που έχει γράψει µια εντυ-
πωσιακή πορεία δέκα ετών σε αντίστοιχα εγχειρήµα-
τα στο Ηνωµένο Βασίλειο και την Ολλανδία.  

Η σαλάτα «τρίο» βγαίνει στην αγορά
Ο Κώστας Φιλιππακόπουλος, Γενικός ∆ιευθυντής της 
IGC και ο άνθρωπος που ανέπτυξε το εγχείρηµα µαζί 
µε τον επικεφαλής της ΕΝΤΕΚΑ Κ. Φιλιππίδη,  για να 
υπερτονίσει την παραγωγική αυτοπεποίθηση που α-
ποκτούν στο θερµοκήπιο της Βοιωτίας, ανακοίνωσε 

Ο Κωνσταντίνος Φιλιππίδης, 
πρόεδρος ΕΝΤΕΚΑ
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13ΟΚΤΩΒΡΙΟΣ 2023

πως τις επόµενες ηµέρες θα βγει στην αγορά µια σα-
λάτα «τρίο», ένα γλαστράκι µε τρια διαφορετικά είδη 
µαρουλιού, µοναδικό στην ελληνική αγορά προϊόν.
Κώστας Φιλιππακόπουλος και ο Κωνσταντίνος Φι-
λιππίδης συναντήθηκαν µε αφορµή µία επένδυση σε 
µονάδα βιοαερίου, που κατέληξε εν τέλει στη δηµι-
ουργία µίας πρότυπης θερµοκηπιακής µονάδας και 
στη σύσταση της εταιρείας Intelligence Green Crops. 

Στήριξη από τα αναπτυξιακά 
προγράµµατα της ΚΑΠ
Σύµφωνα µε τη διοίκηση της IGC, βασικό ζητούµενο 
πλέον είναι η διευκόλυνση των υφιστάµενων υπερ-
σύγχρονων θερµοκηπίων να προσαρµοστούν καλύ-
τερα, µε αναζήτηση στήριξης στα αναπτυξιακά προ-
γράµµατα της ΚΑΠ και όχι του Αναπτυξιακού, καθώς 
και η θεσµική παρέµβαση στο πεδίο της εκπαίδευ-
σης, µε τη διαµόρφωση πιλοτικών θερµοκηπίων, ώ-
στε να γίνεται πιο εύκολη στο µέλλον η διαδικασία 
στελέχωσης αντίστοιχων εγχειρηµάτων, όπου λόγω 
του µηχανισµού µε τον οποίο λειτουργεί η υδροπο-

νική καλλιέργεια, µια λάθος αναγωγή της θεωρίας 
στην πράξη, µπορεί να στοιχήσει την παραγωγή µι-
σού µήνα. «Η Ελλάδα έχει µείνει πίσω στη θερµοκη-
πιακή γεωργία. Μπορεί η υπό κάλυψη γεωργία να 
εισήλθε στη χώρα µας αρκετές δεκαετίες πριν, αλλά 
δυστυχώς σήµερα έχουµε µόνο 60.000 στρέµµατα 
σε θερµοκήπια. Η Τουρκία, που ξεκίνησε τη θερµο-
κηπιακή γεωργία πολύ αργότερα, σήµερα εµφα-
νίζει τεράστια δυναµική επενδύοντας στρατηγικά 
και µε την κρατική στήριξη. Σήµερα έχουν 800.000 
στρέµµατα θερµοκηπιακής καλλιέργειας, στην πλει-
ονότητά τους υψηλής τεχνολογίας» επισήµανε ο κ. 
Φιλιππίδης θέτοντας την «ανάγκη επιτάχυνσης του 
σχεδιασµού από πλευράς Κράτους».
Σήµερα, από τα 40 εκατ. καλλιεργήσιµα στρέµµατα 
µόνο σε 1,8 εκατ. καλλιεργούνται οπωροκηπευτικά 
εκ των οποίων 60.000 είναι θερµοκήπια και µόλις 
1.500 στρέµµατα υδροπονίας. Η έλλειψη µονάδων 
υψηλής τεχνολογίας οδηγεί σε σηµαντική απώλεια 
υπεραξίας», όπως είπε χαρακτηριστικά ο καθηγητής 
του ΓΠΑ, ∆ηµήτρης Σάββας.

Τις επόµενες 
ηµέρες θα βγει 
στην αγορά µια 
σαλάτα «τρίο», 
ένα γλαστράκι µε 
τρια διαφορετικά 
είδη µαρουλιού, 
µοναδικό στην 
ελληνική αγορά 
προϊόν.

Ο Κώστας Φιλιππακόπουλος, γενικός διευθυντής  IGC,  
µαζί µε τον εκδότη-διευθυντή του Fresher Γ. Πανάγο
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ΕΙ∆ΗΣΕΙΣ

Ηχηρή η φετινή διοργάνωση της Asia Fruit Logistica

ΜΕ ΑΥΞΗΜΕΝΗ επισκεψιµότητα κατά 30% και εµ-
φανές το υψηλό επίπεδο επαγγελµατιών επισκε-
πτών µε διάθεση για δικτύωση και νέες εµπορικές 
συµφωνίες, η AsiaFruit Logistica, που πραγµατο-
ποιήθηκε στο Χόνγκ Κόνγκ στις 6 µε 8 Σεπτεµβρί-
ου, έγινε βήµα για την προώθηση φρέσκων φρού-
των και λαχανικών της Ελλάδας, µέσα από την η-
χηρή παρουσία δύο ελληνικών εταιρειών. 
Θόρυβο βέβαια έκανε και η εταιρεία Zespri, µε το 
περίπτερό της να προσελκύει κάµερες και πλή-
θη. Το Ελληνογερµανικό Εµπορικό και Βιοµηχα-
νικό Επιµελητήριο, επίσηµος αντιπρόσωπος της 

Asia Fruit Logistica στην Ελλάδα και την Κύπρο, 
διοργάνωσε για πέµπτη συνεχή φορά Ελληνικό 
Περίπτερο, στο οποίο έδωσε ισχυρό παρόν η ε-
ταιρεία Fruit Project, ενώ παρουσία είχε και η ε-
ταιρεία ΑΝΥΦΙ Μητροσύλης ως επισκέπτης µε α-
νώτερα στελέχη της. Και οι δύο εταιρείες είχαν 

την ευκαιρία για πληθώρα επαφών και συναντή-
σεων, τόσο µε παλαιότερους πελάτες για τη διατή-
ρηση και επέκταση συνεργασιών, όσο και µε νέες 
επιχειρήσεις, αναζητώντας νέες εξαγωγικές συµ-
φωνίες. Παράλληλα, οι δύο ελληνικές αντιπροσω-
πευτικές επιχειρήσεις µέσα από τις επαφές τους 
ανέδειξαν τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα των ελ-
ληνικών φρούτων, προβάλλοντας την ποιότητα, 
τη φρεσκάδα, τη διατροφική και τη γευστική α-
ξία τους, που αποδίδονται στις ευνοϊκές µεσογει-
ακές κλιµατικές συνθήκες, στην πλούσια και εύ-
φορη ελληνική γη και στη φροντίδα των Ελλήνων. 

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: 
ΠΕΤΡΟΣ ΓΚΟΓΚΟΣ

ΨΗΛΑ στην κατάταξη σε διάφορες κατηγορίες φρού-
των κινήθηκε η Ελλάδα στην τελευταία µέτρηση της 
Eurostat που ωστόσο αντλεί στοιχεία του 2022. Η 
χώρα µας ήρθε δεύτερη στην παραγωγή ροδάκι-
νων και νεκταρινιών (27,1%) και τρίτη στα καρπού-
ζια (12,4%). Επίσης ήταν τέταρτη στα πεπόνια, και πέ-
µπτη στις φράουλες. Η Ισπανία είναι ο βασικός παρα-
γωγός καλοκαιρινών φρούτων στην ΕΕ. Παρήγαγε 
σχεδόν τα µισά (45,4%) καρπούζια της ΕΕ, σχεδόν το 

ένα τρίτο (32,0%) των πεπονιών της και περισσότερο 
από το ένα τέταρτο (27,3%) της παραγωγής φράου-
λας, ροδάκινων και νεκταρινιών (26,9%) το 2022. Ο-
µοίως, η Ιταλία παρήγαγε λίγο περισσότερο από το έ-
να τρίτο (36,1%) τόσο των πεπονιών όσο και των ρο-
δάκινων και νεκταρινιών της ΕΕ (35,6%), καθώς και 
το ένα τέταρτο (25,6%) των καρπουζιών της.
Για ορισµένα συγκεκριµένα καλοκαιρινά φρούτα, άλ-
λα µέλη της ΕΕ ήταν βασικοί παραγωγοί: Η Πολω-

νία κατέλαβε τη δεύτερη θέση στην παραγωγή φρά-
ουλας (16,7% του συνόλου της ΕΕ), η Ελλάδα ήρθε 
δεύτερη στην παραγωγή ροδάκινων και νεκταρινιών 
(27,1%) και τρίτη στα καρπούζια (12,4%), η Γαλλία 
τρίτη στην παραγωγή πεπονιών (18,8%) και η Γερ-
µανία τρίτη στην παραγωγή φράουλας (11%). Μείω-
ση κατά 6,3% παρουσίασε το 2022 η συγκοµιδή της 
ΕΕ στα καλοκαρινά φρούτα καθώς παρήχθησαν συ-
νολικά 8,6 εκατ/ τόνοι, όταν το 2021 ήταν 9,2 εκατ. . 

ΣΤΗΝ ΤΡΙΑΔΑ ΠΑΡΑΓΩΓΩΝ ΠΥΡΗΝΟΚΑΡΠΩΝ ΚΑΙ ΚΑΡΠΟΥΖΙΟΥ Η ΕΛΛΑΔΑ
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ΤΟ ΕΝΝΕΑΜΗΝΟ ΤΟΥ 2023 καταγράφη-
κε µεάλη αύξηση στις εισαγωγές φρούτων 
και λαχανικών στη χώρα µας, σύµφωνα µε 
προσωρινά στοιχεία του Συνδέσµου Εξα-
γωγής ∆ιακίνησης Φρούτων – Λαχανικών 
Incofruit-HELLAS. Συγκεκριµένα, η αύξη-
ση έφθασε το 14,32%, µε τις ποσότητες να 
φτάνουν τους 498,96 χιλ. τόνους έναντι των 
436,26 χιλ. τόνων το αντίστοιχο διάστηµα του 

περασµένου έτους. Για το µήνα Σεπτέµβριο, 
οι εισαγωγές ανήλθαν στους 43.861 τόνους 
έναντι των 34.128 τόνων το Σεπτέµβριο του 
2022, αύξηση που µεταφράζεται σε 28,52%.
Τα περισσότερα εισαγόµενα φρούτα και λα-
χανικά του Σεπτεµβρίου ήταν οι µπανάνες, 
(17.053 τόνοι έναντι 15.983 τόνων το Σε-
πτέµβριο του 2022 (+6,69%)), ακολουθούν 
οι ντοµάτες, οι πατάτες και τα λεµόνια.

ΤΟΝ ∆ΡΟΜΟ και για νέες επιχειρηµατικές συµ-
φωνίες µε εταιρίες του εξωτερικού που δραστη-
ριοποιούνται στον τοµέα των φρούτων και λα-
χανικών, άνοιξε στην Μαδρίτη ο Οργανισµός Κε-
ντρικών Αγορών και Αλιείας, για τους χονδρε-
µπόρους που δραστηριοποιούνται στις εγκατα-
στάσεις του. Ο Οργανισµός συµµετείχε στην δι-
εθνή έκθεση «Fruit Attraction 2023», µια από τις 
κορυφαίες εκθέσεις του κλάδου της παγκόσµιας 
αγοράς φρέσκων φρούτων και λαχανικών, που 

πραγµατοποιήθηκε 3 έως 5 Οκτωβρίου 2023, 
στην Μαδρίτη, µε την συµµετοχή σηµαντικών ε-
πιχειρήσεων από όλο τον κόσµο. Η διεθνής έκ-
θεση FRUIT ATTRACTION αποτελεί µια από τις 
κορυφαίες εκθέσεις του κλάδου και της παγκό-
σµιας αγοράς φρέσκων φρούτων και λαχανικών 
και θεωρείται σηµείο αναφοράς για τις εξελίξεις 
του κλάδου, διασυνδέοντας όλη την αλυσίδα της 
παραγωγής και της εµπορίας. Για πρώτη φορά 
στη διεθνή έκθεση συµµετείχε και το Επιµελητή-
ριο Λάρισας, µε τρεις επιχειρήσεις µέλη του.

ΜΙΑ Ι∆ΙΑΙΤΕΡΗ µορφή επικοινωνίας εφαρµό-
ζεραι στα νεκταρίνια Ondine, πάνω στη φλού-
δα των οποίων χαράσσεται µε λέιζερ η ποικι-
λία και η χώρα προέλευσης, χωρίς να επηρε-
άζονται τα βαθύτερα στρώµατα του καρπού. 
Την εν λόγω καινοτοµία, περιγράφει στο Fresh 
Plaza ο Ιταλός σύµβουλος ειδικών πωλήσεων, 
Stefano Maccioni, ο οποίος έχει µακρά εµπει-
ρία στα φρούτα και λαχανικά. «Η εφαρµογή αυ-
τή στα πυρηνόκαρπα φαίνεται να είναι πολύ α-

ποτελεσµατική και απλή. Αποφεύγει τα αυτο-
κόλλητα ή την ανάγκη ανάγνωσης πληροφορι-
ών στη συσκευασία ή σε φυλλάδια. Κάθε φρού-
το µπορεί, έτσι, να φέρει τη δική του ταυτότητα». 
Για τον Maccioni, αυτή η επισήµανση είναι µια λε-
ωφόρος που πρέπει να «περπατηθεί». «Στο µέλ-
λον, οι αλυσίδες σούπερ µάρκετ θα µπορούσαν 
να έχουν πολλές πληροφορίες χαραγµένες για τα 
φρούτα, µαζί µε τον κωδικό ζυγίσµατος των προ-
ϊόντων στο µανάβικο» σηµειώνει. Β. ΤΕΝΤΖΕΡΑΚΗ

ΜΕΓΑΛΗ ΑΥΞΗΣΗ ΣΤΙΣ ΕΙΣΑΓΩΓΕΣ ΦΡΟΥΤΩΝ 
ΚΑΙ ΛΑΧΑΝΙΚΩΝ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ

Για πρώτη φορά 
το Επιμελητήριο 
Λάρισας στην 
Fruit Attraction

TAYTOTHTA ΧΑΡΑΓΜΕΝΗ ΜΕ ΛΕΙΖΕΡ ΣΤΗ ΦΛΟΥΔΑ
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ΔΥΟ ΝΕΕΣ ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ 
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΗΣ 
ΝΤΟΜΑΤΑΣ ΑΠΟ  
ΤΗ SYNGENTA
ΟΤΑΝ ΟΙ ΕΤΑΙΡΕΙΕΣ σπόρων κηπευτικών ει-
σάγουν στην αγορά νέες ποικιλίες ντοµά-
τας για βιοµηχανική καλλιέργεια, καλού-
νται να βρουν µια χρυσή τοµή ανάµεσα στις 
υψηλές αποδόσεις αλλά και την εξασφάλι-
ση ενός γευστικού και ποιοτικού καρπού. 
Φαίνεται πως οι νέες ποικιλίες ντοµάτας 
της Syngenta κάνουν ένα θαρραλέο βήµα 
προς αυτή την κατεύθυνση. Ο λόγος για τη 
Fantix και τη Redix, που έχουν ήδη δοκιµα-
στεί τα τελευταία δύο χρόνια από µια σειρά 
ιταλικών εταιρειών και αποτελούν πλέον 
πλήρως µέρος των προγραµµάτων παρα-
γωγής τους. Η Fandix είναι µεγαλόκαρπη 
κατάλληλη για µεταφύτευση πρώιµης έως 
µεσαίας περιόδου συγκοµιδής, ιδανική για 
µεταποίηση σε αποφλοιωµένη ντοµάτα αλ-
λά κατάλληλη και ως ντοµάτα σε κύβους. Η 
Redix είναι πρισµατική, παραγωγική ποικι-
λία, ιδανική για πρώιµη και µεσαία µεταφύ-
τευση, που εκτιµάται στην αγορά τόσο για 
την εξαιρετική της διάρκεια ζωής στα χω-
ράφια όσο και µετά τη συγκοµιδή, µαζί µε 
τις δυνατότητες ωρίµανσης και την εξαιρε-
τική προσαρµοστικότητα σε διαφορετικές 
εδαφικές συνθήκες. Η περίοδος συγκοµι-
δής είναι από τα τέλη Ιουλίου έως τις αρχές 
Σεπτεµβρίου. Ιδανική για πελτέ.

ΕΥΕΡΓΕΤΙΚΗ ΓΙΑ  
ΤΟΥΣ ΗΛΙΚΙΩΜΕΝΟΥΣ  
Η ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΗ 
ΣΤΑΦΥΛΙΩΝ

ΠΡΟΣΦΑΤΕΣ κλινικές µελέτες σε ανθρώπους έδει-
ξαν πως η κατανάλωση σταφυλιών για 16 εβδο-
µάδες βελτίωσε τους βασικούς δείκτες της κατά-
στασης της όρασης σε ενήλικες µεγαλύτερης ηλι-
κίας. Η µελέτη, που δηµοσιεύτηκε στο επιστηµο-
νικό περιοδικό Food & Function, εξέτασε τον αντί-
κτυπο της τακτικής κατανάλωσης σταφυλιών στη 
συσσώρευση χρωστικής της ωχράς κηλίδας και 
άλλους βιοδείκτες της υγείας των µατιών ενισχύ-
οντας προηγούµενες, µελέτες όπου βρέθηκε ότι η 
κατανάλωση σταφυλιών προστατεύει τη δοµή και 
τη λειτουργία του αµφιβληστροειδούς.

ΣΤΗΝ ΑΥΛΗ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΗ 
ΚΛΗΡΟΝΟΜΙΑ  
ΤΟ ΦΙΣΤΙΚΙ ΑΙΓΙΝΗΣ

ΣΤΟ ΕΘΝΙΚΟ Ευρετήριο Άυλης Πολιτιστικής 
Κληρονοµιάς της Ελλάδας ανήκει πλέον το 
Φιστίκι Αιγίνης. Να σηµειωθεί ότι η παράδο-
ση της φιστικοκαλλιέργειας και του φιστικιού 
µετρά στην Αίγινα ήδη 120 χρόνια, από τό-
τε που εισήχθη στο νησί καταγράφοντας το 
αποτύπωµα των ανθρώπων στο πέρασµα 
του χρόνου. Η διαφύλαξη και ανάδειξη της 
παραδοσιακής αυτής γνώσης έχει ιδιαίτερη 
σηµασία για τη συλλογική µνήµη και τη σύγ-
χρονη ταυτότητα της Αίγινας. Σε σχετική µά-
λιστα ανακοίνωση του Αγροτικού Συλλόγου 
Αίγινας αναφέρεται σχετικά: «Ήταν µια προ-
σπάθεια που ευοδώθηκε, µια δικαίωση για 
τους παλαιότερους παραγωγούς που πίστε-
ψαν σε αυτό το δέντρο αλλά και γι’ αυτούς 
που συνεχίζουν µέχρι σήµερα την καλλιέρ-
γεια της φιστικιάς».
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∆ηµήτρης Κουρέτας, καθηγητής 
Βιοχηµείας και Βιοτεχνολογίας 
στο Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΤΟΥ ΕΛΓΟ ΔΗΜΗΤΡΑ ΓΙΑ ΥΠΟΤΡΟΠΙΚΕΣ 
ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΕΣ ΣΤΗΝ ΠΕΛΟΠΟΝΝΗΣΟ
ΕΝΑΛΛΑΚΤΙΚΗ πρόταση καλλιέργειας µε συ-
µπληρωµατικό χαρακτήρα σε ήδη υπάρχου-
σες δραστηριότητες αποτελεί το ερευνητικό 
πρόγραµµα για υποτροπικά φρούτα που τρέ-
χει το τελευταίο διάστηµα το Ινστιτούτο Ελιάς 
Υποτροπικών Φυτών και Αµπέλου του ΕΛ-
ΓΟ ∆ήµητρα στην Πελοπόννησο µε τη στήρι-
ξη της Περιφέρειας. Στην έδρα του Ινστιτού-
του στα Χανιά έχει δηµιουργηθεί µια φυ-
τεία µε 12 καλλιέργειες, από τις οποί-
ες έχουν επιλεχθεί οι πέντε για την Πε-
λοπόννησο. «Παρατηρήσαµε 
ότι σε ορισµένες περιο-
χές, ειδικά στην ∆υ-
τική Πελοπόννησο 
και σε περιοχές ό-
πως η Κυπαρισ-
σία, οι συγκεκρι-
µένες καλλιέργειες, 
όπως αβοκάντο, µάν-
γκο, λίτσι, ανόνα τσεριµό-

για και µακαντάµια, ανταποκρίνονται ιδανι-
κά. Το πρόγραµµα έχει πενταετή διάρκεια και 
σκοπός µας είναι να δούµε πώς τα συγκεκρι-
µένα φυτά ανταποκρίνονται στις κλιµατικές 
συνθήκες». 
Όπως τονίζει η υπεύθυνη ερευνών του Ιν-
στιτούτου, Θηρεσία-Τερέζα Τζατζάνη,  οι πει-
ραµατικές καλλιέργειες ανέρχονται στα 25  

στρέµµατα, ενώ παραγωγοί που 
συµµετέχουν στο πρόγραµµα 

έχουν εντάξει επιπλέον 25 
στρέµµατα από τα συγκε-
κριµένα είδη. Όπως σηµει-

ώνει η κυρία Τζατζάνη 
«η πειραµατική καλ-
λιέργεια και η έρευ-
να ξεκίνησε πέρυ-
σι µε τη συµµετοχή 
αγροτών της Πελο-

ποννήσου και την α-
ρωγή προϊσταµένων γε-

ωπόνων στις κατά τόπους ∆ΑΟΚ ενώ από το 
2024 το αβοκάντο και το µάνγκο ενταχθούν 
στην παραγωγή». Σηµείωσε επίσης ότι το 
πρόγραµµα είναι ανοιχτό και σε αγρότες που 
δεν συµµετέχουν σε αυτό µε την καθοδήγη-
ση του Ινστιτούτου. Γ. ΛΑΜΠΙΡΗΣ

τεία µε 12 καλλιέργειες, από τις οποί-
ες έχουν επιλεχθεί οι πέντε για την Πε-
λοπόννησο. «Παρατηρήσαµε 
ότι σε ορισµένες περιο-

γκο, λίτσι, ανόνα τσεριµό-

συµµετέχουν στο πρόγραµµα 
έχουν εντάξει επιπλέον 25 
στρέµµατα από τα συγκε-
κριµένα είδη. Όπως σηµει-

ρωγή προϊσταµένων γε-

Θηρεσία - Τερέζα Τζατζάνη, υπεύθυνη ερευνών 
του Ινστιτούτου Ελιάς, Υποτροπικών Φυτών και 
Αµπέλoυ του ΕΛΓΟ ∆ήµητρα
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ΝΕΑ

ΜΕ ΙΣΧΥΡΙΣΜΟ ΥΓΕΙΑΣ 8 ΕΓΧΩΡΙΑ ΠΟΠ ΠΡΟΪΟΝΤΑ
ΜΗΛΑ ΖΑΓΟΡΑΣ Πηλίου, Ακτινίδια Πιερίας, 
Πορτοκάλια Μάλεµε Χανίων, Κεράσι  Έδεσσας 
και Ροδάκινα Νάουσας, είναι ορισµένα ΠΟΠ 
και ΠΓΕ προϊόντα υψηλής διατροφικής αξί-
ας, που µπορούν πλέον και µε αποδείξεις να 
αναγράφουν ισχυρισµούς υγείας στην ετικέτα 
τους. Η επιστηµονική τεκµηρίωση των θρεπτι-
κών συστατικών τους και της ευεργετικής επί-
πτωσης που έχει η κατανάλωσή τους στη λει-
τουργία του ανθρώπινου οργανισµού, έγινε α-
πό ερευνητές του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας, 
µε βάση τον Κανονισµό 432/2012 της ΕΕ και 
στο πλαίσιο κοινής δράσης του οργανισµού 
«Νέα Γεωργία Νέα Γενιά» και της ΕΘΕΑΣ. 
«Ξεκινήσαµε µια προσπάθεια να τεκµηριώ-
σουµε ισχυρισµούς υγείας και να προσφέ-
ρουµε στους παραγωγούς και τους συνεται-
ρισµούς που παράγουν κι εµπορεύονται τα 
προϊόντα, ένα ακόµη ισχυρό όπλο, σε επίπε-
δο στρατηγικής marketing, για να τα καταστή-
σουν πιο ανταγωνιστικά στη διεθνή αγορά» τό-
νισε η Έφη Λαζαρίδου, επικεφαλής του φορέα 
«Νέα Γεωργία Νέα Γενιά». 

Η παρουσίαση των πρώτων αποτελεσµάτων 
της πρωτοβουλίας που φέρει τον τίτλο «Ενισχύ-
οντας τη θέση τοπικών ελληνικών προϊόντων, 
συµπεριλαµβανοµένων προϊόντων ΠΟΠ & 
ΠΓΕ», έγινε στην 78η ∆ΕΘ. «Αυτό που συµβαί-
νει σήµερα µε τα ΠΟΠ και τα ΠΓΕ προϊόντα είναι 
ότι πολλά είναι ταυτόχρονα και παραδοσιακά 
και µοντέρνα. Η εξέλιξη της διατροφής τα έχει 
φέρει στην πρώτη γραµµή ζήτησης, λόγω της 
υψηλής περιεκτικότητάς τους σε πολλά θρεπτι-
κά στοιχεία», σηµείωσε ο Μόσχος Κορασίδης, 
γενικός διευθυντής της ΕΘΕΑΣ. Και συµπλήρω-
σε: «Στην ετικέτα θα ενηµερώνεται κανείς για 
τους ισχυρισµούς υγείας. Είναι ένα ανταγωνι-
στικό πλεονέκτηµα, που δεν έχει απλώς εµπο-
ρική διάσταση, αλλά κρύβει πολλή ουσία». 
Σηµαντικό στοιχείο είναι ότι το Πανεπιστήµιο 
Θεσσαλίας χαρτογράφησε όλα τα πιθανά δια-
τροφικά στοιχεία των προϊόντων, οπότε κάθε 
συνεταιρισµός µπορεί να επιλέγει ποιο ή ποια 
θέλει να αναδείξει κάθε χρονιά, εστιάζοντας µό-
νο σε αυτά κατά τις ετήσιες αναλύσεις, µειώνο-
ντας δραστικά το κόστος. Λ. ΛΙΑΜΗΣ

ΟΚΤΩ ΕΛΛΗΝΙΚΑ
ΠΟΠ & ΠΓΕ 
ΠΡΟΪΟΝΤΑ

ΠΙΕΡΙΑΣ
ΑΚΤΙΝΙΔΙΟ

ΣΥΚΟΥΡΙΟΥ
ΑΜΥΓΔΑΛΟ

ΕΔΕΣΣΑΣ
ΚΕΡΑΣΙ

ΖΑΓΟΡΑΣ ΠΗΛΙΟΥ
ΜΗΛΑ

ΜΑΛΕΜΕ ΧΑΝΙΩΝ
ΠΟΡΤΟΚΑΛΙΑ

ΝΑΟΥΣΑΣ
ΡΟΔΑΚΙΝΑ

ΚΡΗΤΗΣ
ΣΤΑΜΝΑΓΚΑΘΙ

ΠΡΕΣΠΩΝ ΦΛΩΡΙΝΑΣ
(γίγαντες ελέφαντες) 

ΦΑΣΟΛΙΑ

ΕΩΣ 18.000 ΕΥΡΩ 
ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΓΙΑ ΤΑ 
ΝΕΑ ΑΝΤΙΧΑΛΑΖΙΚΑ
ΜΕ ΠΕΡΙΟΡΙΣΜΟ στη µέγιστη στήριξη 
τα 18.000 ευρώ ανά φυσικό πρόσω-
πο σχεδιάζεται το νέο πρόγραµµα επεν-
δύσεων στις γεωργικές εκµεταλλεύ-
σεις για προστασία από παγετούς, χαλά-
ζι και ισχυρούς ανέµους. Πρόκειται ου-
σιαστικά για το διάδοχο του µέτρου Ε-
νεργητικής Προστασίας (Μέτρο 5.1) το 
οποίο θα επιδοτεί όλα τα έξοδα σε ύψος 
80% για τα φυσικά πρόσωπα και πλή-
ρως (100%) για τα συλλογικά σχήµατα. 
Μάλιστα, για τις συλλογικές επενδύσεις 
προβλέπεται µέγιστη στήριξη ύψους 
600.000 ευρώ (ήταν 1 εκατ. ευρώ). Ως 
συλλογικές επενδύσεις θα ορίζονται οι 
επενδύσεις οι οποίες πραγµατοποιού-
νται από συλλογικό σχήµα γεωργών 
και ωφελεί το σύνολο ή ένα ποσοστό ά-
νω του 50% των µελών του συλλογι-
κού σχήµατος, µε στόχο τη δηµιουργία 
οικονοµιών κλίµακας αλλά και τη βέλτι-
στη αξιοποίηση των υλοποιούµενων ε-
πενδύσεων (πχ. ανεµοµείκτες), αναφέ-
ρει το στρατηγικό σχέδιο.  Γ. ΚΟΝΤΟΝΗΣ

Η ένταση ενίσχυσης για φυσικά 
ή νοµικά πρόσωπα καθώς και τα 
Συλλογικά Σχήµατα Γεωργών ανέρχεται 
στο 80% των επιλέξιµων δαπανών.
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ΦΑΚΕΛΟΣ ΑΚΤΙΝΙ∆ΙΟ

ΣΥΝΩΣΤΙΣΜΟ ΕΝ∆ΙΑΦΕΡΟΝΤΟΣ ΓΙΑ ΤΗ ΦΕΤΙΝΗ ΕΓΧΩΡΙΑ ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΑΚΤΙΝΙ∆ΙΟΥ ∆ΗΜΙΟΥΡΓΕΙ 
Η ΕΞΑΝΤΛΗΣΗ ΑΠΟ ΤΗ ∆ΙΕΘΝΗ ΑΓΟΡΑ ΤΩΝ ΑΠΟΘΕΜΑΤΩΝ ΤΟΥ ΝΟΤΙΟΥ ΗΜΙΣΦΑΙΡΙΟΥ 
ΤOY ΛΕΩΝΙ∆Α ΛΙΑΜΗ

ΑΠΟ ΤΑ 0,80 ΕΚΚΙΝΕΙ
Η ΣΥΖΗΤΗΣΗ ΓΙΑ ΤΑ HAYWARD
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«Π αράθυρο» εµπορικής ευκαιρίας, 
που γεννά βάσιµες προσδοκίες για 
ώθηση των τιµών παραγωγού σε 

επίπεδα ανάλογα του ιστορικού 2021, όταν 
καταγράφηκαν συναλλαγές ακόµη κι αρκετά 
πάνω από το φράγµα του 1,0 ευρώ το κιλό, α-
νοίγει φέτος για το ελληνικό ακτινίδιο.Το «κε-
νό» που αφήνει, πολύ νωρίτερα από κάθε άλ-
λη φορά, στη διεθνή αγορά η εξάντληση των 
αποθεµάτων από τους ανταγωνιστές του Νο-
τίου Ηµισφαιρίου (τη Νέα Ζηλανδία και τη Χι-
λή), έχει προκαλέσει συνωστισµό ενδιαφέρο-
ντος για τη φετινή παραγωγή. Έλληνες, αλλά 
και αλλοδαποί έµποροι ήδη «οργώνουν» κτή-
µατα σε όλα τα παραγωγικά κέντρα της χώ-
ρας, συζητούν µε Οµάδες Παραγωγών και µε 
συνεταιρισµούς και προσπαθούν να κλείσουν 
ποσότητες από τώρα, παρότι αποµένουν σχε-
δόν 20 ηµέρες για να αρχίσει η συγκοµιδή. «Υ-
πάρχουν επαφές και συζητήσεις. Ενδιαφέρον 
προς την οργάνωσή µας έχει εκφραστεί από Ι-
ταλία, Καναδά, αλλά και Ινδία. Θέλουν να κλεί-
σουν έγκαιρα ποσότητες για να είναι σίγου-
ροι ότι θα έχουν προϊόν και ζητούν ποσότη-

τες τουλάχιστον 2.000 τόνων ο καθένας», α-
νέφερε στο Fresher ο Άγγελος Ξυλογιάννης, 
από τον Αγροτικό Συνεταιρισµό Εκµετάλλευ-
σης Ακτινιδίων (ΑΣΕΑ) Άρτας.
Ανάλογη κινητικότητα και «οχλήσεις» συλλο-
γικών οργανώσεων από το εµπόριο καταγρά-
φονται τόσο στην Πιερία, όσο και στην Καβάλα. 
«Μας έχουν προσεγγίσει ήδη από το καλοκαίρι 
ενδιαφερόµενοι και από την Ελλάδα, αλλά και 
από το εξωτερικό και ιδίως από την Ιταλία, ό-
που η παραγωγή τους µαθαίνουµε πως είναι 
µειωµένη», επισηµαίνει ο Ηλίας Γκρίνιας από 
τον ΠΕΣΚΟ Κονταριώτισσας - Αγ. Σπυρίδωνα 
στην Πιερία, ενώ για «επισκέψεις σε κτήµατα 
από Ισπανούς, Ιταλούς, αλλά και Αµερικανούς, 
που ψάχνουν να αγοράσουν ακτινίδια», κάνει 
λόγο και ο Μιχάλης Ξεκαρφωτάκης από την 
οργάνωση Nespar στην Καβάλα.

∆υναµικό το ξεκίνηµα 
των πρώιµων ποικιλιών
Το τοπίο, για το πού ακριβώς θα «καθίσει η 
µπίλια» φέτος για τις τιµές παραγωγού, θα ξε-
καθαρίσει στα µέσα Οκτωβρίου όταν µπουν οι 

ΑΚΡΟΒΑΣΙΕΣ 
ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΤ' 
ΕΞΑΙΡΕΣΗ ΠΡΩΙΜΗ 
ΣΥΓΚΟΜΙ∆Η 
ΚΑΚΟ ΠΡΟΗΓΟΥΜΕΝΟ δηµιουργεί η 
εσπευσµένη απόφαση του υπουργείου 
Αγροτικής Ανάπτυξης που επέτρεψε την 
κατ’ εξαίρεση συγκοµιδή ακτινιδίων στην 
Περιφέρεια Θεσσαλίας (ζώνες Αγιάς και 
Τεµπών), πριν από τις 14 Οκτωβρίου, δηλαδή 
την ηµεροµηνία η οποία έχει οριστεί ως πρώτη 
ηµέρα κοπής του προϊόντος, κατόπιν αιτήµατος 
των αντίστοιχων δήµων. Ως γνωστόν, η πρόωρη 
κοπή αποτελεί τον υπ’ αριθµόν ένα κίνδυνο 
υποβάθµισης της ποιότητας των ακτινιδίων και 
είναι κατά βάση το σηµείο τριβής του εµπορίου 
µε τους παραγωγούς. Μια πρόωρη κοπή 
µεγάλων ποσοτήτων σε δύο ζώνες µε αξιόλογη 
παραγωγή ενδέχεται να δηµιουργήσει πολλά 
προβλήµατα στην αγορά, σε µια χρονική φάση 
που όλα έδειχναν ότι η ζήτηση για τα ελληνικά 
ακτινίδια θα ήταν ζωηρή. Γ.Π.
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παραγωγοί στα κτήµατα για µάζεµα των πρά-
σινων ακτινιδίων «Hayward».
Οι προσδοκίες των παραγωγών είναι αυξη-
µένες και σ’ αυτό συνετέλεσε και το δυναµικό 
ξεκίνηµα των πρώιµων ποικιλιών. «Τα Green 
Light έφυγαν φέτος από 0,90 έως 1,0 ευρώ, 
διπλάσιες τιµές από πέρυσι, δίνοντας τον τό-
νο για το τι να περιµένουµε στα Hayward, τα 
οποία σε µέγεθος και ποιότητα είναι πολύ κα-
λύτερα από πέρυσι», εξηγεί ο Σάββας Αργυ-
ράκης, πρόεδρος του Αγροτικού Συλλόγου 
∆ήµου Νέστου, στην Καβάλα. Ο ίδιος εκτιµά 
πως µε βάση το κόστος παραγωγής, το οποίο 
φτάνει τα 1.200 ευρώ το στρέµµα και τη ζήτη-
ση από τις διεθνείς αγορές, δικαιολογείται να 
αποτελέσουν τα 0,80 ευρώ ως σηµείο εκκί-
νησης συζητήσεων µε τους εµπόρους. Ρεα-
λιστικό θεωρεί το σενάριο να ανοίξει η φετι-
νή εµπορική σεζόν µε τον πήχη στα 0,80 ευ-
ρώ και ο Άγγελος Ξυλογιάννης, καθώς και η 
σοδειά του Βορείου Ηµισφαιρίου υπολογίζε-
ται 15% χαµηλότερη. 

Ινδικός όµιλος ψάχνει προϊόν στην Ηµαθία
Στελέχη µεγάλου ινδικού οµίλου, µε έδρα στο 
Νέο ∆ελχί, µέσω της τοπικής Κοινοπραξίας 
Συνεταιρισµών Οµάδων Παραγωγών, έκαναν 
πριν από λίγες µέρες αυτοψία σε τρεις συνε-
ταιρισµούς, τον Αλιάκµονα, τη Μελίκη και τον 
ΑΣΕΠΟΠ Νάουσας, αναζητώντας διαύλους 
πιθανής εµπορικής συνεργασίας.
«Ήταν µια ενδιαφέρουσα συνάντηση. Ψάχνουν 
συνεργασίες σε µήλα και ακτινίδια. Στα µήλα 

νοµίζω ότι θα είναι αρκετά δύσκολο να συνα-
φθούν συµφωνίες, διότι οι ποιοτικές προδια-
γραφές που θέτουν είναι πολύ υψηλές. Αντί-
θετα, στα ακτινίδια η ποιότητά µας είναι άριστη 
και εκτιµώ πως θα περπατήσουν κάποιες συ-
νεργασίες. Οι προοπτικές που διανοίγονται εί-
ναι ελπιδοφόρες», ανέφερε στο Fresher ο Βα-
σίλης Μπουγάς, υπεύθυνος πωλήσεων του Α-
ΣΕΠΟΠ Νάουσας. Το έµπειρο στέλεχος αναφέ-
ρει πως επρόκειτο για στελέχη µιας µεγάλης ε-
ταιρείας, η οποία αναζητά σηµαντικές ποσότη-
τες, καθώς απευθύνεται σε µια τεράστια αγο-
ρά. «Μόλις ξεκινήσει η συγκοµιδή της ποικιλί-
ας Hayward και αρχίσει να ξεκαθαρίζει και το 
τοπίο για τις ποσότητες, την ποιότητα και την 
τιµή του προϊόντος θα έχουµε κάποια νέα συ-
ζήτηση να δούµε αν υπάρχει πεδίο συνεργασί-
ας», τόνισε χαρακτηριστικά ο κ. Μπουγάς και 
εκτίµησε πως φέτος ο ΑΣΕΠΟΠ Νάουσας α-
ναµένεται να διαχειριστεί γύρω στους 1.000 – 
1.500 τόνους ακτινιδίων. 
Σηµειωτέον, µε ξενάγηση στις υποδοµές, έ-
γιναν επαφές και στον Α.Σ. Αλιάκµονα, ο ο-
ποίος αναµένει φέτος να συγκεντρώσει και 
να τυποποιήσει πάνω από 4.000 τόνους ποι-
οτικού ακτινιδίου. Σηµειώνεται ότι όπως όλα 
δείχνουν «ζεστή» αναµένεται και φέτος η ιν-
δική αγορά για το ελληνικό ακτινίδιο, παρότι 
το πρόβληµα που υπήρχε µε τα ιρανικά ακτι-
νίδια και «µπλόκαρε» τις εξαγωγές τους στην 
Ινδία, επιλύθηκε, µε συνέπεια να αναµένεται 
αύξηση του βαθµού δυσκολίας σε επίπεδο α-
νταγωνισµού, για µια θέση στο τοπικό ράφι. 

Για «επισκέψεις σε κτήµατα από Ισπανούς, Ιταλούς, αλλά και Αµερικανούς, που ψάχνουν να αγοράσουν 
ακτινίδια», κάνει λόγο και ο Μιχάλης Ξεκαρφωτάκης από την οργάνωση Nespar στην Καβάλα.

ΣΤΑ 1.200 ΕΥΡΩ 
ΤΟ ΣΤΡΕΜΜΑ 
ANEΡXETAI 
ΤΟ ΚΟΣΤΟΣ 
ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ  
ΤΟΥ ΠΡΑΣΙΝΟΥ 
ΑΚΤΙΝΙΔΙΟΥ 
HAYWARD

Με βάση το κόστος παραγωγής και τη ζή-
τηση σύµφωνα µε τον Σάββα Αργυράκη, 
πρόεδρο του ΑΣ ∆ήµου Νέστου, δικαιολο-
γείται η εκκίνηση από τα 0,80 ευρώ.

ΤΙΜΕΣ  ΠΑΡΑΓΩΓΟΥ
�ΕΥΡΩ ΤΟ ΚΙΛΟ�

GREEN LIGHT 

HAYWARD

0,80

0,90�1
διπλάσιες από πέρυσι
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Συγκρατηµένα αισιόδοξος για τη νέα εµπορι-
κή σεζόν δηλώνει και ο Χρήστος Κολιός, πρό-
εδρος της ∆ιεπαγγελµατικής Οργάνωσης Α-
κτινιδίου, ο οποίος προ ηµερών επέστρεψε α-
πό τη Χιλή, όπου συµµετείχε, µαζί µε τον Ζή-
ση Μανώση της «Ζευς Ακτινίδια», στο φετινό 
Παγκόσµιο Συνέδριο Ακτινιδίου. Στον διεθνή 
«χάρτη» του προϊόντος, από τα στοιχεία προέ-
κυψε ότι η Ν. Ζηλανδία παραµένει ηγέτιδα δύ-
ναµη, µε συνολικά 621.000 τόνους τη σεζόν 
2022-2023, η Χιλή ήταν στους 140.000 τόνους 
και από το Β. Ηµισφαίριο, οι µεγάλοι παίκτες 
είναι πλέον η Ελλάδα που αναµένει φέτος πά-
νω από 330.000 τόνους και το Ιράν µε 250.000 
τόνους. «Οι Ιταλοί έχουν τροµερό πρόβληµα µε 
τη µορία, µια ασθένεια που ξεραίνει τα δέντρα, 
ενώ η Ισπανία πλήττεται από το βακτήριο της 
ακτινιδιάς», µας είπε ο κ. Κολιός. 

∆ΙΕΘΝΕΙΣ ΠΑΡΑΓΩΓΕΣ
ΤΗ ΣΕΖΟΝ 2022�2023

�ΧΙΛΙΑ∆ΕΣ ΤΟΝΟΙ��ΧΙΛΙΑ∆ΕΣ ΤΟΝΟΙ�

ΝΕΑ
ΖΗΛΑΝ∆ΙΑ

ΧΙΛΗ ΕΛΛΑ∆Α ΙΡΑΝ
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ΝΕΑ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΑ 
ΑΠΟ ΕΑΣ ΚΑΒΑΛΑΣ
ΤΕΡΑΣΤΙΟ ενδιαφέρον από το εµπόριο 
για το ελληνικό ακτινίδιο και µια πολύ καλή 
εµπορική περίοδο, βλέπει και ο γενικός 
διευθυντής της ΕΑΣ Καβάλας, Κλέαρχος 
Σαραντίδης. «Ξεχνάµε το πέρυσι και πάµε 
ακόµη καλύτερα και από πρόπερσι, όταν το 
στήσιµο για την τιµή παραγωγού κυµάνθηκε 
στα 0,80-0,85 ευρώ το κιλό», ανέφερε 
χαρακτηριστικά στο Fresher ο έµπειρος 
µάνατζερ της οργάνωσης. Ήδη εδώ και 
πολλές ηµέρες έµποροι γυρίζουν στα 
κτήµατα της Καβάλας και κάνουν αυτοψίες. 
«Φέτος εµείς ως οργάνωση υπολογίζουµε 
να διαχειριστούµε πάνω από 8 εκατ. κιλά, 
σχεδόν 20% περισσότερα απ' ό,τι πέρυσι», 
µας είπε ο κ. Σαραντίδης και αποκάλυψε 
πως η δραστήρια οργάνωση που διευθύνει 
εφαρµόζει νέα πρωτόκολλα που ζητούνται 
από αγορές της Άπω Ανατολής, όπως της 
Κορέας, της Κίνας και του Χονγκ Κόνγκ, ενώ 
ενδιαφέρον υπάρχει και για τη Βραζιλία.

ΜΟΡΙΑ ΚΑΙ ΒΑΚΤΗΡΙΟ ΑΚΤΙΝΙΔΙΑΣ 
ΑΠΕΙΛΟΥΝ ΙΣΠΑΝΙΑ ΚΑΙ ΙΤΑΛΙΑ
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Η Δυναμική Ψύξη® προστατεύει 
μακροχρόνια τα ακτινίδια

Κατά τη διάρκεια αποθήκευσης στα ακτινί-
δια, εκτός από τις παραπάνω συνθήκες θερ-
µοκρασίας και υγρασίας πρέπει να ελέγχο-
νται και να διατηρούνται οι µέγιστες αναφε-
ρόµενες συγκεντρώσεις των αερίων αιθυ-
λενίου και διοξειδίου του άνθρακα. Όλα αυ-
τά πρέπει να βρίσκονται στις αναφερόµενες 
τιµές οµοιόµορφα σε όλο τον όγκο του ψυ-
κτικού θαλάµου αλλά και στα προϊόντα.
Ως εκ τούτου:

1 Η θερµοκρασία πρέπει να µετριέται στη 
σάρκα των ακτινιδίων σε πολλά και επι-

λεγµένα σηµεία (επιτυγχάνεται η βέλτιστη 
θερµοκρασία συντήρησης στον καρπό και έ-
τσι προστατεύεται η µακροχρόνια συντήρη-
ση της ποιότητας). 

2 Η θερµοκρασία του χώρου πρέπει να 
µετριέται µε πολλά αισθητήρια και µε τέ-

τοιο τρόπο ώστε να καλύπτει όλο τον όγκο 
του Ψυκτικού Θαλάµου (προστατεύονται τα 
ακτινίδια από διαφοροποιήσεις της ποιότη-
τάς τους από σηµείο σε σηµείο).

3Επειδή η θερµοκρασία παγώµατος είναι 
-1,5ο C και η βέλτιστη θερµοκρασία συ-

ντήρησης είναι -0,5ο  έως 0οC, πολύ κοντά 
στη θερµοκρασία παγώµατος, πρέπει να υ-
πάρχει ειδικός έλεγχος µε αισθητήριο τοπο-
θετηµένο σε ειδικό σηµείο, για να προλαµ-
βάνει τη δηµιουργία δυσµενών επιπτώσεων. 
(καταστροφή προϊόντων από πάγωµα).

4Το αιθυλένιο πρέπει να ελέγχεται σύµ-
φωνα µε τις ανώτατες επιτρεπόµενες 

συγκεντρώσεις και να αποµακρύνεται µε 
κατάλληλους µηχανισµούς (προστασία α-

κτινιδίων από ανεξέλεγκτη ωρίµανση, από 
τη δηµιουργία λευκού ή σκληρού πυρήνα ή 
την κοκκοποίηση του περικαρπίου).

5Το διοξείδιο του άνθρακα πρέπει να ε-
λέγχεται σύµφωνα µε τις ανώτατες ε-

πιτρεπόµενες συγκεντρώσεις και να απο-
µακρύνεται µε κατάλληλους µηχανισµούς 
(προστασία ακτινιδίων από τη δηµιουργία 
σκληρού πυρήνα γιατί συµβάλλει µαζί µε το 
αιθυλένιο. Επίσης προκαλεί εγκαύµατα στα 
προϊόντα, αυξάνει την αναερόβια αναπνοή 
και αλλοιώνει τη γεύση).

Τα πιο πάνω επιτυγχάνονται µε την εφαρ-
µογή της ∆υναµικής Ψύξης®, την οποία η 
ALFA COOL HELLAS που διαθέτει δίπλωµα 
ευρεσιτεχνίας από τον ΟΒΙ, εφαρµόζει µε ε-
πιτυχία στους ψυκτικούς θαλάµους που κα-
τασκευάζει. 
Η ∆υναµική Ψύξη® είναι επισκέψιµη καθ' 
όλη τη διάρκεια αποθήκευσης ενώ υπάρ-
χει η δυνατότητα να εφαρµόζεται σε όλους 
τους κλασικούς ψυκτικούς θαλάµους µε την 
προσθήκη των κατάλληλων εξαρτηµάτων 
και µηχανισµών.

ΘΕΡΜΟΚΡΑΣΙΑ 
ΣΥΝΤΗΡΗΣΗΣ

0C%

ΣΧΕΤΙΚΗ 
ΥΓΡΑΣΙΑ 

%

ΘΕΡΜΟΚΡΑΣΙΑ 
ΠΑΓΩΜΑΤΟΣ

0C

ΜΕΓΙΣΤΗ ΕΠΙΤΡΕΠΟΜΕΝΗ 
ΣΥΓΚΕΝΤΡΩΣΗ 

ΑΙΘΥΛΕΝΙΟΥ

ΜΕΓΙΣΤΗ ΕΠΙΤΡΕΠΟΜΕΝΗ 
ΣΥΓΚΕΝΤΡΩΣΗ ∆ΙΟΞΕΙ∆ΙΟΥ 

ΤΟΥ ΑΝΘΡΑΚΑ

-0,5 έως 0 92 - 97 -1,5 5 – 10 ppb < 5. 104 ppm

ΤΑ ΑΚΤΙΝΙ∆ΙΑ λόγω της διαχείρισης της εµπορικότητάς τους, αποθηκεύονται µακροχρό-
νια µε µέγιστο επιθυµητό χρόνο τους 7 µήνες µε διατήρηση όλων των ποιοτικών χαρα-
κτηριστικών τους. Με γνώµονα  αυτές τις απαιτήσεις αποθήκευσης, η δηµιουργία και ο 
έλεγχος των συνθηκών συντήρησης πρέπει να είναι ο µέγιστος δυνατός, καλύπτοντας 
όλες τις παραµέτρους που θα καθιστούσαν την ποιότητα των ακτινίδιων αναλλοίωτη.   
Τα δεδοµένα που λαµβάνονται υπόψη για τη συντήρηση των ακτινιδίων είναι:
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ΑΚΤΙΝΙ∆ΙΟ
ΕΧΕΙ ΤΕΛΙΚΑ ΜΕΛΛΟΝ ;

∆ΙΑΧΡΟΝΙΚΟ είναι το ερώτηµα κάθε παραγωγού: Τι να φυτέψω; 
Όπως και η απάντηση: Ουδείς προφήτης.
Εξειδικεύοντας το ερώτηµα για τα ακτινίδια, θα κάνουµε κάποιες εκτι-
µήσεις µερικών παραγόντων. 
nΒασικό στοιχείο αποτελεί το ότι η ακτινιδιά δεν µπορεί να καλ-
λιεργηθεί στις βόρειες ψυχρές χώρες. Οι οποίες όµως αποτε-
λούν το τεράστιο καταναλωτικό κοινό λόγω του υψηλού βιοτι-
κού επιπέδου τους και λόγω του µορφωτικού τους επιπέδου. 
Γιατί γνωρίζουν τη µεγάλη βιολογική αξία του καρπού και τον 
ψάχνουν.
nΟ καρπός µπορεί να διακινηθεί 7-8 µήνες, λύνοντας έτσι τα 
χέρια του διακινητή.
nΤο δένδρο ζει πολλά χρόνια (50 βιολογικά, 30 παραγωγικά). 
Ετσι αποσβένεται η επένδυση οµαλά σε πολλά χρόνια.
nΑπαιτεί ελάχιστους ψεκασµούς σε σύγκριση µε άλλες δενδρο-

καλλιέργειες.
nΗ ηλιοφάνεια στη χώρα 
µας κατά την περίοδο της αν-
θοφορίας (Μάιο) βοηθάει τις 
µέλισσες να κινηθούν άνετα, 
έχοντας άριστη καρπόδεση, 
χωρίς τεχνητή υποβοήθηση.
nΗ περίοδος συγκοµιδής 
(φθινόπωρο) είναι σε χρό-
νο όπου η εύρεση εργατικών 
χεριών είναι ευκολότερη από 
το καλοκαίρι.
nΠολύ θετικό στοιχείο επί-
σης αποτελεί το άνοιγµα στην 
πολυπληθή Ασιατική Ηπειρο 
(Ινδία, Κίνα κ.α.)
Μα καλά δεν υπάρχουν αρ-
νητικά στοιχεία;
Βεβαίως και υπάρχουν, ό-
πως υπάρχουν σε όλα. Κυρί-

αρχο στοιχείο είναι η εξασφάλιση ψυκτικών χώρων. Ευχής έρ-
γον είναι ότι σοβαροί διακινητές (έµποροι και οµάδες παραγω-
γών) έχουν εντοπίσει από νωρίς το θέµα και προχωρούν, σε δι-
άφορες περιοχές, στις επεκτάσεις των ψυκτικών χώρων τους. 
Το δεύτερο αρνητικό είναι η κοντόφθαλµη νοοτροπία µας. Σχε-
δόν κάθε χρόνο συγκοµίζονται ακτινίδια πριν συµπληρώσουν τα 
σάκχαρά τους, καταστρατηγώντας τις οδηγίες των κατά τόπους 
αντίστοιχων ∆ΑΟΚ. Ό,τι  χειρότερο για να δυσφηµιστούν τα ελ-
ληνικά ακτινίδια.
Ζυγίζοντας λοιπόν τα θετικά και τα αρνητικά, θεωρούµε ότι η 
πλάστιγγα γέρνει σαφώς υπέρ της καλλιέργειας του ακτινιδί-
ου στην Ελλάδα. 

ΘΩΜΑΣ Κ. ∆ΡΑΓΟΥΜΑΝΟΣ 
ΓΕΩΠΟΝΟΣ � ΦΥΤΩΡΙΟΥΧΟΣ

ΦΑΚΕΛΟΣ ΑΚΤΙΝΙ∆ΙΟ
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ΑΓΟΡΑ ΡΟ∆Ι

ΛΙΓΟ ΚΑΙ ΜΕ 0,50  
ΑΠΟ ΤΑ ΚΤΗΜΑΤΑ  
ΤΟ WONDERFUL

∆ΥΣΕΥΡΕΤΑ ΘΑ ΕΙΝΑΙ ΦΕΤΟΣ ΤΑ ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΡΟ∆ΙΑ, ΚΑΘΩΣ
ΟΙ ΚΑΙΡΙΚΕΣ ΣΥΝΘΗΚΕΣ ΠΟΥ ΕΠΙΚΡΑΤΗΣΑΝ ΤΗΝ ΑΝΟΙΞΗ
∆ΕΝ ΕΥΝΟΗΣΑΝ ΤΗΝ ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ ΚΑΤΑΓΡΑΦΟΝΤΑΣ
ΜΕΙΩΜΕΝΗ ΕΩΣ ΚΑΙ 50% ΠΑΡΑΓΩΓΗ   ΤΟΥ   ΛΕΩΝΙ∆Α ΛΙΑΜΗ

Τ πρόβληµα στην καλλιέργεια του ροδιού 
προκλήθηκε από τις κλιµατικές συνθήκες 
την περίοδο της άνθισης των δέντρων. «Τα 

άνθη εκείνο το διάστηµα περίσσευαν, αλλά για να 
δέσει η ροδιά καρπό θα πρέπει να αισθανθεί ανα-
σφάλεια, στρες. Αυτό δυστυχώς δεν συνέβη φέ-
τος. Οι βροχές του περασµένου Μαΐου πρόσφεραν 
αφειδώς νερό στις ροδιές, γεγονός που δεν µας ε-
πέτρεψε να προγραµµατίσουµε την καρπόδεση, η 
οποία επιτυγχάνεται µέσω του περιορισµού του α-
ριθµού των ποτισµάτων», επισηµαίνει στο Fresher 
ο Γιώργος Αναστόπουλος, παραγωγός από την 
Τριποταµιά Αρκαδίας όπου διατηρεί 10 στρέµµατα 
βιολογικής καλλιέργειας. Το αποτέλεσµα είναι να 
έχει περιοριστεί δραστικά η παραγωγικότητα των 
δέντρων του. «Κανονικά από τα 1.000 δέντρα που 
έχω στο κτήµα περιµένω τουλάχιστον 40 τόνους 
παραγωγή σε µια κανονική χρονιά. Για φέτος, ό-
µως, όπως µου ανέφερε και ο γεωπόνος που κά-

νει τη βιολογική πιστοποίηση είναι ζήτηµα αν πιά-
σω συνολικά τους 1,5 τόνους. ∆έντρα που µου έ-
διναν έως και 80 κιλά, δεν έχουν πάνω καθόλου 
καρπό», είπε χαρακτηριστικά ο παραγωγός.

Ακαρπία σε όλη την Ελλάδα
Μειωµένη παραγωγή υπάρχει και στη Βόρεια 
Ελλάδα. Όπως εξήγησε στο Fresher ο Παναγιώ-
της Αθανασιάδης, διευθυντής του ΑΣΟΠ ∆ράµας, 
µιας οργάνωσης που εµπλέκεται µε την καλλιέρ-
γεια περίπου 5.000 στρεµµάτων ροδιού σε όλη 
τη χώρα, το φαινόµενο της ακαρπίας είναι γενι-
κευµένο φέτος στο ρόδι. «Η µείωση της παρα-
γωγής κυµαίνεται από 30% και φτάνει ακόµη και 
πάνω από το 50% και αφορά και κτήµατα τα ο-
ποία διαχρονικά αντέχουν», µας είπε ο συνοµι-
λητής µας, εξηγώντας πως τα αίτια έχουν να κά-
νουν µε την κλιµατική αλλαγή, αλλά και µε το ό,τι 
αρκετοί παραγωγοί λόγω της εκτόξευσης σε πο-
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ΣΤΟΙΧΕΙΑ ΑΓΟΡΑΣ ΡΟ∆ΙΟΥ

Α΄ κατηγορία Wonderful 
Oλοκληρωµένης ∆ιαχείρισης

ΠΗΓΗ: ΑΣΟΠ ∆ΡΑΜΑΣΒιολογικά Για χυµό

0,50 
0,55

0,20

σοστό από 50% έως και πάνω από 100% στο κό-
στος της ενέργειας, της φυτοπροστασίας και της 
λίπανσης, δεν µπόρεσαν να κάνουν όλες τις απα-
ραίτητες φροντίδες.

Εχει ξεκινήσει η συγκοµιδή 
για την ποικιλία Acco
Η συγκοµιδή για την ποικιλία Acco έχει ήδη ξεκι-
νήσει, αλλά για το µεγάλο όγκο της παραγωγής, 
που αφορά στην ποικιλία Wonderful, φέτος υπάρ-
χει µια οψιµότητα περίπου 15 ηµερών και η συλ-
λογή θα ξεκινήσει από την ερχόµενη εβδοµάδα 
και όλο το Νοέµβριο. Για την τιµή του προϊόντος, 
ο ΑΣΟΠ ∆ράµας για την πρώτη ποιοτική κατηγορία 
των βρώσιµων θα προσφέρει 0,50 λεπτά το κιλό, 
αν έχουν πιστοποίηση Oλοκληρωµένης ∆ιαχείρι-
σης, συν 10% για τα βιολογικά, ενώ ό,τι πάει για 
χυµό θα πληρώνεται µε 0,20 ευρώ το κιλό.

Μισή παραγωγή στο Κιλκίς
Περιορισµένη στο 50%, καταγράφεται η παραγω-
γή ροδιού φέτος και στο Κιλκίς, όπου από τις 10 
Οκτωβρίου ξεκίνησε η συγκοµιδή και στην ποικι-
λία Wonderful, όπως µας ενηµέρωσε ο Γιώργος 
Χειµωνίδης, ένας παραγωγός, ο οποίος διατηρεί 
ψυκτικούς θαλάµους και αποθηκεύει την παρα-
γωγή του, προκειµένου να τη διαθέτει λίγο πριν 
τις γιορτές, όταν, παραδοσιακά, η ζήτηση και η τι-
µή του προϊόντος αυξάνει.

ΓΕΝΙΚΕΥΜΕΝΟ 
ΤΟ ΦΑΙΝΟΜΕΝΟ 
ΤΗΣ ΑΚΑΡΠΙΑΣ 
ΣΤΟ ΡΟΔΙ

Γιώργος Χειµωνίδης, επικεφαλής του 
Κτήµατος Χειµωνίδη στο Κιλκίς
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ΑΓΟΡΑ ΜΗΛΟ

ΕΙΝΑΙ Η ΠΡΩΤΗ ΦΟΡΑ ΜΕΤΑ ΑΠΟ ΠΕΝΤΕ ΧΡΟΝΙΑ 
ΠΟΥ Η ΠΡΟΗΓΟΥΜΕΝΗ ΧΡΟΝΙΑ ∆ΕΝ ΣΥΝΑΝΤΑ ΤΗ ΝΕΑ, 
ΣΤΟ ΜΗΛΟ ΣΧΟΛΙΑΖΕΙ Η ΑΓΟΡΑ   ΤΟΥ   ΛΕΩΝΙ∆Α ΛΙΑΜΗ 

ΑΓΟΡΑ ΓΙΑ 0,7Ο  
ΣΤΑ GALA ΔΕΙΧΝΟΥΝ 
ΤΑ ΘΕΜΕΛΙΩΔΗ

Με την ποικιλία µήλων Gala να φεύγει 
στα 60 λεπτά το κιλό και το εύρος των 
τιµών να είναι αρκετά µεγάλο, αφού υ-

πάρχουν διακυµάνσεις ως προς τα µεγέθη και 
τις ποιότητες, και τα Red και Golden Delicious 
στα 45 λεπτά µε µια διακύµανση της τάξης των 
5 λεπτών τη δεδοµένη στιγµή οι εισαγωγές του 
προϊόντος είναι ιδιαίτερα περιορισµένες. Όπως 
αναφέρει άνθρωπος της αγοράς, ακόµη και τα 
πολωνικά συσκευαστήρια, που συνήθως βου-
λιάζουν τις τιµές στην ελληνική αγορά, διεκδι-
κούν τουλάχιστον 30 µε 35% υψηλότερες τι-
µές. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι ενώ πέρυσι τα 
Gala Πολωνίας, παραδοτέα στην Ελλάδα, στοί-
χιζαν 60 µε 65 λεπτά, φέτος οι εξαγωγείς ζη-
τούν 90 µε 95 λεπτά το κιλό.
Ο ουρανός, ωστόσο, δεν είναι τελείως ανέ-
φελος. Την ελπιδοφόρα, κατά τα άλλα, εικόνα 
«µουντζουρώνει» η µικρότερη, φέτος, παρα-
γωγή και το υψηλότερο καλλιεργητικό κόστος, 
ενώ προβληµατισµός υπάρχει και για τις εξελί-
ξεις στην Αίγυπτο, που παραδοσιακά παίζει το 
ρόλο χοάνης, απορροφώντας µεγάλες ποσό-

τητες, ανεξαρτήτως ποιότητας, µήλων.
«Το εµπόριο δείχνει ενδιαφέρον και οι πρώτες 
εµπορικές πράξεις στην περιοχή µας γίνονται 
µε τιµές µεταξύ 0,45 και 0,55 ευρώ το κιλό, 
ανάλογα µε την ποιότητα. Οι στρεµµατικές α-
ποδόσεις φέτος όµως είναι χαµηλότερες έως 
και 30%, ενώ µεγάλες αυξήσεις καταγράφο-
νται και στο κόστος παραγωγής, µε συνέπεια 
να µετριάζεται το όποιο πλεονέκτηµα από την 
τιµή» τονίζει ο Νίκος Θεοδώρου, καλλιεργη-
τής από την περιοχή της Άρνισσας Πέλλας.

∆ραµατική αύξηση στο κόστος παραγωγής
Σε σχέση µε τα 0,25 – 0,30 ευρώ το κιλό, που 
πληρώθηκαν οι αγρότες την ποικιλία Gala πέ-
ρυσι, η αύξηση, φέτος, είναι σηµαντική, αλ-
λά όπως εξηγεί ο παραγωγός Χρήστος Πα-
πατραϊανός, «απέχουµε ακόµη αρκετά από το 
2021, όταν η τιµή παραγωγού ήταν στα 0,70 
ευρώ το κιλό. Πολύ περισσότερο που φέτος, 
συγκριτικά µε το 2021, το κόστος παραγωγής 
έχει αυξηθεί δραµατικά, καθώς πέραν των α-
νατιµήσεων στα εργατικά, τη λίπανση, την ε-

Η ΙΝ∆ΙΑ ΘΑ ΠΑΙΞΕΙ 
ΤΟΝ ΡΟΛΟ ΤΗΣ 
ΑΙΓΥΠΤΟΥ ΣΤΑ 
ΕΠΟΜΕΝΑ ΧΡΟΝΙΑ

Η ΧΑΜΗΛΟΤΕΡΗ φετινή παρα-
γωγή σε µήλα, πάντως, ίσως παίξει 
το ρόλο της ώστε να µην φανεί τό-
σο πολύ η δυσλειτουργία της Αιγύ-
πτου, εκτιµά ο έµπειρος γεωπόνος 
Βαγγέλης Μάινος, από την Έδεσσα. 
«Η Αίγυπτος είναι µια discount α-
γορά, η οποία επί σειρά ετών αγό-
ραζε ποσότητες ακόµη και µέτρι-
ας ποιότητας µήλων, που τώρα έ-
χει δυσκολέψει. Το κενό που δηµι-
ουργείται ωστόσο, ίσως µπορεί να 
καλύψει τα επόµενα χρόνια η Ινδία, 
µια αχανής αγορά που µπορεί να α-
πορροφήσει όχι µόνο υποδεέστε-
ρα προϊόντα, αλλά και µήλα πρώ-
της ποιοτικής κατηγορίας», εκτιµά ο 
κ. Μάινος, ο οποίος αποκωδικοποι-
εί θετικά τη µέχρι τώρα ζήτηση για 
τα Gala, όπως και ότι έχουν αρχίσει 
και οι πρώτες οχλήσεις προς παρα-
γωγούς για τις κόκκινες ποικιλίες 
που θα ακολουθήσουν, από εµπό-
ρους που πηγαίνουν, βλέπουν τα 
κτήµατα και βάζουν σηµάδια.
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ΠΑΡΑΓΩΓΗ

ΕΙΣΑΓΟΜΕΝΑ

ΕΓΧΩΡΙΕΣ ΤΙΜΕΣ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΑΓΟΡΑ ΜΗΛΩΝ

 -30%

90-95 
Λεπτά / κιλό

Λεπτά / κιλό
45-60 

νέργεια και στη φυτοπροστασία, έγιναν και 
περισσότερες επεµβάσεις, ώστε να αντιµε-
τωπιστούν προσβολές που προκλήθηκαν α-
πό τις συνεχόµενες βροχοπτώσεις».

Ικανοποιητική η ροή
Στην ικανοποιητική ροή που καταγράφεται, 
µέχρι στιγµής για τα µήλα των χωριών γύρω 
από τη Λεκάνη της Βεγορίτιδας, εστιάζει και 
ο Κοσµάς Παπαδόπουλος, πρόεδρος της το-
πικής Οµάδας Παραγωγών Μήλων και Κερα-
σιών, Άρνισσας. «Υπάρχει ενδιαφέρον και από 
την ελληνική αγορά, αλλά και για εξαγωγές. 
Φέτος, µάλιστα, καταγράφεται κινητικότητα 
και από την ινδική αγορά, στην οποία συµφω-
νήσαµε και δροµολογούµε µια αποστολή µε 

Περισσότερα από 220 στρέµµατα 
µε µήλα καλλιεργεί ο Χρήστος 

Παπατραϊανός από την Άρνισσα 
Πέλλας, που αναδείχθηκε Αγρότης 

της Χρονιάς 2022.

δύο κοντέινερ και αναµένεται να ακολουθή-
σουν και άλλες», τονίζει ο συνοµιλητής µας, 
ο οποίος εκτιµά πως καλύτερη χρονιά προ-
οιωνίζεται και για τα κόκκινα µήλα, µε τις τι-
µές παραγωγού να έχουν προϋποθέσεις να 
ανέβουν ακόµη και στα επίπεδα των 0,60 και 
0,65 ευρώ το κιλό.
Ο Σάββας Κουρπαρασίδης από τον Αγροτικό 
Συνεταιρισµό Βοκερίας 551 στο Αµύνταιο, ω-

στόσο, δεν είναι και τόσο αισιόδοξος και αυτό 
δεν οφείλεται µόνο στην εκτόξευση του κό-
στους παραγωγής και κυρίως του εργατικού, 
που, όπως τονίζει, έχει φτάσει στα 40 ευρώ 
το οκτάωρο, καθώς τα χέρια είναι δυσεύρετα. 
Με τιµές έως και 0,50 ευρώ το κιλό, αυξη-
µένες κατά περίπου 10 λεπτά το κιλό, σε σύ-
γκριση µε πέρυσι, πουλάνε τα Gala τους και 
οι παραγωγοί στην Καστοριά. «Ξεκινήσαµε 
µε τα Gala, στα οποία οι ποσότητες είναι ελ-
λειµµατικές κατά περίπου 30%, καθώς την ά-
νοιξη είχαµε συνεχόµενα για 17 ηµέρες θερ-
µοκρασίες έως και µείον 1,5 βαθµούς Κελ-
σίου, αλλά ο ΕΛΓΑ δεν δέχθηκε να µας απο-
ζηµιώσει. Αποτέλεσµα είναι να έχουµε προ-
βλήµατα στην παραγωγή και µικροκαρπίες», 
εξηγεί ο πρόεδρος της ΓΕΟΚΑ, ∆ήµος Μωυ-
σίδης. Για τις ποικιλίες που θα ακολουθήσουν 
από εδώ και πέρα ο ίδιος µας είπε πως υπάρ-
χει ζήτηση από χώρες τόσο της Ευρώπης έ-
ως και τη Μέση Ανατολή και την Αφρική και 
αναµένει πως οι τιµές θα κυµανθούν από 10 
έως και 20 λεπτά υψηλότερες από πέρυσι.
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ΑΓΟΡΑ ΝΤΟΜΑΤΑ

Έ ντονη µεταβλητότητα, ενδεικτική µιας αγοράς 
που δεν βρίσκεται σε ισορροπία, εµφανίζει 
τις τελευταίες ηµέρες η αγορά ντοµάτας, µε 

τις τιµές, έχοντας αγγίξει νωρίτερα τα 2 ευρώ το κι-
λό στον παραγωγό, να υποχωρούν οριακά κάτω από 
τα 1,0 ευρώ για να σταθεροποιηθούν στη συνέχεια 
στην περιοχή του 1,0 ευρώ.  Όλα αυτά έγιναν σε ένα 
διάστηµα λιγότερο των δύο εβδοµάδων, αφού συνέ-
πεσε η παρουσία µεγάλου όγκου εισαγωγών τουρ-
κικής ντοµάτας, µαζί µε µικρότερες ποσότητες από 
το Βέλγιο, την έναρξη της συγκοµιδής στα θερµοκή-
πια της Μεσσηνίας, καθώς και το «καθάρισµα» των 
χωραφιών υπαίθριας ντοµάτας στην Κρήτη. 
Λίγες ηµέρες νωρίτερα, στην αγορά αναφέρονταν 
σοβαρές ελλείψεις, ενώ σχεδόν απουσίαζε εγχώ-
ριο προϊόν. Η συγκοµιδή της δεύτερης καλλιεργη-
τικής περιόδου στα θερµοκήπια της Πελοποννήσου, 
η οποία θα κρατήσει τα ηνία της τροφοδότησης της 

εγχώριας αγοράς µέχρι τα µέσα Νοεµβρίου, οπότε 
και αναλαµβάνει η παραγωγή της Κρήτης, χρειάστη-
κε να διαχειριστεί ένα πρωτόγνωρο σοκ στην αγορά. 
Η ιδιαίτερα προβληµατική παραγωγή της υπαίθρι-
ας ντοµάτας κατά τους καλοκαιρινούς µήνες, είχε 
ως αποτέλεσµα το προϊόν να εκλείψει γρήγορα α-
πό τα εµπορικά κέντρα της χώρας, µε τις τελευταί-
ες τιµές να προσεγγίζουν τα 1,50 ευρώ για την κα-
λοκαιρινή ντοµάτα σε ∆οµοκό και άλλα παραγωγι-
κά κέντρα της χώρας. 
Σχεδόν για ολόκληρο τον Σεπτέµβριο, τις ανάγκες 
της ελληνικής αγοράς εξυπηρετούσαν οι εισαγωγές 
είτε τουρκικής υπαίθριας ντοµάτας είτε θερµοκηπι-
ακής από την Ολλανδία και το Βέλγιο, µε τα επίπε-
δα τιµών ιδιαίτερα ανεβασµένα. Την σκυτάλη ανα-
λαµβάνει η εγχώρια θερµοκηπιακή, µε τις τιµές που 
κόπηκαν για τις πρώτες ποσότητες να προσεγγίζει 
τα 2,0 ευρώ το κιλό. Ωστόσο η υποχώρηση των τι-
µών επήλθε σύντοµα, παρά το γεγονός ότι οι εκτά-
σεις που καλλιεργήθηκαν το καλοκαίρι ήταν περι-
ορισµένες εξαιτίας -µεταξύ πολλών παραγόντων- 
και της έλλειψης εργατικών χεριών που καθιστά α-
βέβαιη την έγκαιρη συγκοµιδή, ένα ρίσκο που επέ-
λεξαν να αποφύγουν αρκετοί παραγωγοί, παρά το 
θελκτικό εµπορικό περιβάλλον. 
Άνθρωποι της αγοράς εκτιµούν πως πλέον οι τιµές 
θα κινηθούν σε ένα πιο στενό εύρος, µεταξύ του 1,0 
ευρώ και των 1,30 ευρώ το κιλό. Στο µεταξύ, στην 
Κρήτη ακούγεται πως γίνονται αρκετές φυτεύσεις 
ντοµάτας για συγκοµιδή στα µέσα Ιανουαρίου, κάτι 
που ενδέχεται να συντηρήσει τις τιµές σε αυτήν την 
περιοχή µέχρι και το Πάσχα. 

ΕΝΤΟΝΗ ΜΕΤΑΒΛΗΤΟΤΗΤΑ, ΕΝ∆ΕΙΚΤΙΚΗ ΜΙΑΣ ΑΓΟΡΑΣ ΠΟΥ 
∆ΕΝ ΒΡΙΣΚΕΤΑΙ ΣΕ ΙΣΟΡΡΟΠΙΑ ΕΜΦΑΝΙΖΕΙ Η ΑΓΟΡΑ ΝΤΟΜΑΤΑΣ
ΜΕ ΤΙΣ ΤΙΜΕΣ ΑΠΟ ΤΑ 2 ΕΥΡΩ ΝΑ ΥΠΟΧΩΡΟΥΝ ΑΤΑΚΤΑ 
ΑΛΛΑ ΝΑ ΑΝΕΒΑΙΝΟΥΝ ΞΑΝΑ    ΤOY   ΠEΤΡΟΥ ΓΚΟΓΚΟΥ

ΑΔΕΙΑ ΑΓΟΡΑ ΒΡΙΣΚΕΙ
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ΧΡΥΣΗ ΕΠΟΧΗ ΔΙΑΝΥΕΙ  
Η ΕΓΧΩΡΙΑ ΑΓΟΡΑ ΠΑΤΑΤΑΣ

�ΟΡΕΞΑΤΗ� για πατάτες Νευροκοπίου πα-
ρουσιάζεται η εγχώρια αγορά, µε τη ζήτηση 
να παραµένει ζωηρή και να ωθεί τις τιµές πα-
ραγωγού σε επίπεδα άνω των 0,50-0,55 ευ-
ρώ το κιλό. Οι αποδόσεις, ωστόσο, είναι πολύ 
µειωµένες σε πολλά χωριά του λεκανοπεδίου, 
λόγω του καιρού. «Το εµπόριο δείχνει ενδια-
φέρον για το προϊόν. Υπάρχει ζήτηση από ό-
λη την Ελλάδα και σε σχέση µε πέρυσι τέτοια 
εποχή είµαστε λίγο πιο ψηλά σε τιµές παρα-
γωγού», αναφέρει στο Fresher ο Απόστολος 
Βεσµελής, πρόεδρος του ΑΣ Κάτω Νευροκο-
πίου. Η ικανοποίηση των παραγωγών από το 
εµπορικό µέτωπο µετριάζεται, ωστόσο, από 
τις αποκαρδιωτικές αποδόσεις στο χωράφι. 
Η παραγωγή φέτος είναι πεσµένη σε ποσοστό 

40% έως και 50% και είναι ζήτηµα αν φτάσει 
συνολικά τους 50.000 τόνους, όταν συνήθως το 
ετήσιο τονάζ ξεπερνά τους 80.000 τόνους. «Εί-
χαµε µια πολύ δύσκολη χρονιά, καθώς λόγω 
των βροχοπτώσεων αρχικά δεν µπορούσαµε να 
καλλιεργήσουµε, µε συνέπεια να κλείσουµε τη 
σπορά µε έως και δύο µήνες καθυστέρηση, ε-
νώ στη συνέχεια µας επηρέασε και ο καύσωνας. 
Το αποτέλεσµα είναι ότι το στήσιµο φέτος κυµαί-
νεται στους 2-2,5 τόνους ανά στρέµµα, ενώ κα-
νονικά θα έπρεπε να πιάνουµε 4 – 4,5 τόνους», 
εξηγεί ο κ. Βεσµελής, διευκρινίζοντας πως «χω-
ριά όπως η Λευκόγια, το Χρυσοκέφαλο και η Ε-
ξοχή, που καλύπτουν περί το 1/3 από τα 22.000 
στρέµµατα, που καλλιεργούνται µε πατάτα στο 
λεκανοπέδιο, αντιµετωπίζουν µεγαλύτερα προ-
βλήµατα». ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΛΙΑΜΗΣ

ΣΤΑ 3,5 ΕΥΡΩ ΤΟ ΚΙΛΟ, ΣΠΑΝΙΟ 
ΕΙΔΟΣ ΣΤΗΝ ΑΓΟΡΑ ΤΟ ΣΠΑΝΑΚΙ

∆ΥΣΕΥΡΕΤΟ αν όχι ανύπαρκτο είναι εδώ και 
µερικές εβδοµάδες το σπανάκι από την εγ-
χώρια αγορά, ενώ σηµαντικές ελλείψεις α-
ποτυπώνονται και στη βιοµηχανία κατεψυγ-
µένου, αφού η παραγωγή του λεγόµενου βι-
οµηχανικού σπανακιού στη Θεσσαλία, κατα-
στράφηκε χωρίς ακόµα να είναι δυνατή η ε-
πανεκκίνηση της παραγωγικής διαδικασίας.
Στη συµβατική καλλιέργεια, οι τιµές έχουν α-
ναρριχηθεί εδώ και αρκετούς µήνες στην πε-
ριοχή των 3 µε 3,5 ευρώ το κιλό, µε την προ-
σφορά να µην καλύπτει τη ζήτηση, αφού έχει 
σηµειωθεί µια κατακόρυφη µείωση των καλ-
λιεργούµενων εκτάσεων.
Βασική παράµετρος αυτής της συρρίκνωσης, 
αποτελεί η έλλειψη εργατικών χεριών, αφού 

περιβόλια σε παραγωγικά κέντρα σπανακιού, 
όπως είναι τα Μέγαρα που τροφοδοτούν την 
Αθήνα, έχουν βρεθεί µε µόλις 15 άτοµα προ-
σωπικό από 75 που απασχολούσαν παλιότε-
ρα. Με την καλλιέργεια να απαιτεί περίπου έ-
να άτοµο ανά 15 στρέµµατα, τόσο για τις καλ-
λιεργητικές εργασίες, όσο κυρίως για τη συ-
γκοµιδή, γίνεται κατανοητός ο λόγος µείω-
σης της προσφοράς, αφού το ρίσκο να µεί-
νουν ασυγκόµιστα τα σπανάκια, µια απαιτη-
τική σε νερά και ευαίσθητη καλλιέργεια, εί-
ναι µεγάλο για να υπάρξουν καθυστερήσεις 
την συγκοµιδή.Μόλις το τελευταίο διάστηµα 
ξεκίνησαν στην περιοχή του Μαραθώνα µε-
ρικές φυτεύσεις, µε τις εκτάσεις όµως να µην 
θυµίζουν την εικόνα που είχε η καλλιέργεια 
πριν από µια τριετία. ΠΕΤΡΟΣ ΓΚΟΓΚΟΣ

ΥΨΗΛΗ ΔΙΑΘΕΣΙΜΟΤΗΤΑ,  
ΑΡΚΕΙ ΝΑ ΑΡΧΙΣΕΙ ΤΟ ΚΡΥΟ

ΤΗΝ ΠΤΩΣΗ της θερµοκρασίας αναµένει το 
ελληνικό µπρόκολο για να πάρει τη θέση του 
στο καλάθι των καταναλωτών. Μετά το δυ-
ναµικό ξεκίνηµα, στις αρχές Σεπτεµβρίου, ό-
ταν το προϊόν έφτασε να πωλείται από τον 
παραγωγό στα 2,0 ευρώ, λόγω των µειω-
µένων ποσοτήτων, έχει κάνει κοιλιά. «Μέχρι 
και τις 15-20 Σεπτεµβρίου η ζήτηση ήταν ζω-
ηρή διότι από τη µια οι ποσότητες ήταν χα-
µηλές και από την άλλη τα νησιά έσφυζαν α-
πό τον τουρισµό. Στη συνέχεια, όµως, η µεί-
ωση των τουριστών σε συνδυασµό µε τις υ-
ψηλές θερµοκρασίες, έφεραν κάµψη του εν-
διαφέροντος από την αγορά και το µπρόκολο 
δεν έχει πάρει τη θέση του στο πιάτο του κα-
ταναλωτή, ενώ υπάρχει διαθεσιµότητα», εί-

πε στο «Fresher» ο Μάρκος Σαπουτζόγλου, 
µακράν ο µεγαλύτερος ιδιώτης παραγωγός 
µπρόκολου στη χώρα, από το ∆υτικό Πέλ-
λας. Την περίοδο που διανύουµε η τιµή πα-
ραγωγού κυµαίνεται στα 0,70-0,80 ευρώ το 
κιλό και όπως λέει ο συνοµιλητής µας είναι 
φυσιολογικές για την εποχή, όµως το πρό-
βληµα είναι πως το κόστος έχει εκτοξευτεί. 
«Όταν έρθουν οι βροχές και πέσει και η θερ-
µοκρασία αναµένεται να επανέλθει σε υψη-
λά επίπεδα κι η ζήτηση», εκτίµησε ο κ. Σα-
πουτζόγλου συµπληρώνοντας πως το κε-
νό που δηµιουργήθηκε από τις ζηµιές στη 
Λάρισα, όπου καλλιεργούνται περί τα 1.000 
στρέµµατα, καλύφθηκε από άλλες περιοχές 
της χώρας, όπου µπήκαν περισσότερες ε-
κτάσεις. ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΛΙΑΜΗΣ

Στήσιµο στους 2-2,5 τόνους το στρέµµα αντί των 
4-4,5 τόνων είδαν φέτος οι παραγωγοί της πατάτας 
Νευροκοπίου, µε το τονάζ να φτάνει τους 50.000 τόνους.

Η καλλιέργεια σπανακιού απαιτεί ένα άτοµο 
ανά 15 στρέµµατα τόσο για τις καλλιεργητικές 
εργασίες όσο και για τη συγκοµιδή του προϊόντος.

Στην Ελλάδα καλλιεργούνται περί τα 22.000-23.000 
στρέµµατα µε µπρόκολο καλύπτοντας τις ανάγκες 
της χώρας σύµφωνα µε τον Μάρκο Σαπουντζόγλου.
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ΣΤΗ ΓΩΝΙΑ ΠΕΡΙΜΕΝΕΙ 
Η ΖΗΤΗΣΗ ΤΑ ΦΡΕΣΚΑ ΠΡΑΣΑ

ΣΤΑ ΧΩΡΑΦΙΑ ΤΟΥΣ για τη συγκοµιδή της φε-
τινής παραγωγής µπαίνουν από τις 10 Οκτω-
βρίου και µετά, οι παραγωγοί πράσου στη Βό-
ρεια Ελλάδα, µε τα πρόδροµα σηµάδια να εί-
ναι θετικά. Καλλιεργητικά η χρονιά δεν αντι-
µετώπισε προβλήµατα από τον καιρό ή από 
ασθένειες κι εντοµολογικούς εχθρούς και οι 
πρώτες εκτιµήσεις βάζουν τον «πήχη» των α-
ποδόσεων στους 3-3,5 τόνους ανά στρέµµα. 
«Αν µάλιστα ο επερχόµενος χειµώνας δεν εί-
ναι βαρύς και φτάσουµε µέχρι τον Απρίλιο, 
δεν αποκλείεται να προσεγγίσουµε και τους 
4 τόνους ανά στρέµµα», ανέφερε στο Fresher 
ο Λάζαρος Κερασίδης, που καλλιεργεί 120 
στρέµµατα πράσου στο χωριό Παρθένιο δί-
πλα στη Χαλκηδόνα Θεσσαλονίκης. Σύµφω-

να µε τον έµπειρο παραγωγό η ζήτηση εί-
ναι υψηλή, όπως φάνηκε µε τις λίγες ποσό-
τητες πρώιµου πράσου που βγήκαν στις αρ-
χές Οκτωβρίου στην αγορά της περιοχής, γε-
γονός που γεννά προσδοκίες ότι, αν µη τι άλ-
λο, η τιµή παραγωγού θα ανοίξει τουλάχιστον 
στα 0,75 – 0,80 ευρώ το κιλό, επίπεδα που 
κυµάνθηκε το «στήσιµο» για το προϊόν κατά 
την περσινή σεζόν. «Αφήνει ένα µεροκάµατο 
αν κάνεις τις φροντίδες που πρέπει, αλλά εί-
ναι µια καλλιέργεια δύσκολη, που διαρκεί 14 
µήνες από τη σπορά του σπόρου το Φεβρου-
άριο µέχρι την ολοκλήρωση της συγκοµιδής 
τον Απρίλιο του επόµενου έτους και µε υψη-
λό κόστος για την ενέργεια, τα καύσιµα και το 
εργατικό, που φτάνει τα 50 ευρώ µαζί µε το 
εργόσηµο», αναφέρει. ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΛΙΑΜΗΣ

ΜΕ 10 ΕΥΡΩ, ΤΟ ΦΙΣΤΙΚΙ 
ΜΠΗΚΕ ΣΕ ΑΔΕΙΑ ΑΓΟΡΑ

�ΠΛΩΡΗ� για διψήφιο αριθµό στην τιµή, µε τα 
10 ευρώ το κιλό, έβαλε από νωρίς φέτος το ελ-
ληνικό κελυφωτό φιστίκι. Τα ενθαρρυντικά µη-
νύµατα από το εµπορικό µέτωπο ωστόσο, µε-
τριάζονται από τις χαµηλές αποδόσεις, που κα-
τέγραψε το προϊόν φέτος, λόγω των καιρικών 
συνθηκών και της παρενιαυτοφορίας.
Λόγω των χαµηλών αποδόσεων και της αυξη-
µένης ζήτησης που υπάρχει τόσο από την εγ-
χώρια αγορά, όσο και από το εξωτερικό και δη 
την Τουρκία, οι τιµές ωθούνται προς τα πάνω 
και πιάνουν τα 9-10 ευρώ το κιλό, αντί 6,5 ευρώ 
το κιλό που άνοιξε η αγορά πέρυσι.
Χαµηλές αποδόσεις καταγράφηκαν στην περιο-
χή της Φθιώτιδας, όπου µε επίκεντρο το Μώ-
λο και τη Μάκρη καλλιεργούνται πλέον έως και 

10.000 στρέµµατα µε κελυφωτό φιστίκι. «Πέ-
ρυσι συγκέντρωσαν τα δύο παραγωγικά κέ-
ντρα γύρω τους 2.000 τόνους προϊόν και φέ-
τος πάµε για περίπου 500 τόνους. Ήταν βέβαια 
κάτι που το αναµέναµε, λόγω της παρενιαυτο-
φορίας», διευκρινίζει ο Γιάννης Χονδρόπου-
λος, γεωπόνος - παραγωγός φιστικιού και ι-
δρυτής του Αγροτικού Συνεταιρισµού Κελυ-
φωτό Φιστίκι Μώλου – Θερµοπύλες. 
«Οι λίγοι φιστικοπαραγωγοί που έχουν φέτος 
προϊόν θα απολαύσουν καλές τιµές, αλλά δεν 
πρέπει να µας διαφεύγει της προσοχής και το 
γεγονός πως έχει αυξηθεί και το κόστος πα-
ραγωγής, το οποίο ανάλογα µε τις φροντίδες 
που κάνει ο κάθε παραγωγός κυµαίνεται από 
200 έως και 450 ευρώ το στρέµµα», ανέφερε 
ο συνοµιλητής µας. ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΛΙΑΜΗΣ

ΜΕ ΘΕΤΙΚΟ ΠΡΟΣΗΜΟ ΕΚΛΕΙΣΕ 
ΤΟ ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΟ ΡΟΔΑΚΙΝΟ
ΜΕ ΣΤΑΘΕΡΗ ροή απορρόφησης από την αγο-
ρά, υψηλότερες τιµές από πέρσι, αλλά και σηµα-
ντικά µειωµένες αποδόσεις στα κτήµατα, «έκλει-
σε το ταµείο» φέτος για τα επιτραπέζια ροδάκι-
να και τα νεκταρίνια από τα µεγάλα παραγωγικά 
κέντρα της Β. Ελλάδας, µε τις αγορές στα αστι-
κά κέντρα να διαθέτουν ακόµα µερικά τελευταία 
τεµάχια. Λίγες ηµέρες αφ’ ότου έπεσε και τυπι-
κά η αυλαία της σεζόν, µε τη συγκοµιδή «σκού-
πα» στις όψιµες ποικιλίες στα ορεινά της Ηµαθί-

ας, της Πέλλας και της Κοζάνης, το ζύγι της απο-
τίµηση της χρονιάς, που κάνουν οι παραγωγοί, 
δείχνει να γέρνει προς το θετικό πρόσηµο. «Ε-
µπορικά πήγε καλά. Οι τιµές ήταν καλούτσικες, 
κρατήθηκαν στα 60 λεπτά έως 75 λεπτά, που εί-
ναι λίγο πιο πάνω από πέρσι. Ωστόσο δεν πρέπει 
να παραβλέψουµε και την εκτίναξη του κόστους 
παραγωγής, το οποίο πλέον έχει ξεφύγει και εί-
ναι δύσκολο να καλυφθούν τα έξοδα που έγιναν 
για λίπανση, φυτοπροστασία, αλλά και για τα ερ-
γατικά», τονίζει ο Νίκος ∆ηµητριάδης από το Αρ-
σένι Πέλλας. Ικανοποίηση δηλώνει και ο παρα-
γωγός Σάββας Σαββίδης από το Λιποχώρι Σκύ-
δρας, βάζοντας, όµως, στην εξίσωση και την πα-
ράµετρο του τονάζ, το οποίο, όπως τονίζει, ήταν 
µικρότερο του αναµενόµενου από τις επιπτώ-
σεις των καιρικών φαινοµένων. ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΛΙΑΜΗΣ

Ως µια καλλιέργεια δύσκολη µε υψηλό κόστος, 
που φτάνει τα 50 ευρώ το στρέµµα, περιγράφει 
το πράσο ο παραγωγός Λάζαρος Κερασίδης.

Οι χαµηλές αποδόσεις λόγω των καιρικών 
συνθηκών και της παρενιαυτοφορίας και η 
αυξηµένη ζήτηση ωθούν τις τιµές προς τα πάνω.

Οµαλή ροή απορρόφησης από την αγορά, υψηλότερες 
τιµές από πέρσι, αλλά και σηµαντικά µειωµένες 
αποδόσεις είδε φέτος το επιτραπέζιο ροδάκινο.

Τιµές αγροτικών 
προϊόντων

Ζήτηση στην αγορά
Εκτιµήσεις παραγωγής

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ
ΠΕΤΡΟΣ ΓΚΟΓΚΟΣ
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ΤΟ ΤΕΛΕΙΟ 
ΜΑΡΟΥΛΙ

ΕΙΝΑΙ ΜΟΝΟ 
ΥΔΡΟΠΟΝΙΚΟ

Η Υ∆ΡΟΠΟΝΙΑ ∆ΕΝ ΣΥΓΧΩΡΕΙ ΛΑΘΗ ΚΑΙ Η ΘΕΩΡΙΑ ∆ΕΝ ΜΠΟΡΕΙ 
ΑΠΟ ΜΟΝΗ ΤΗΣ ΝΑ ΕΓΓΥΗΘΕΙ ΤΗ ΒΕΛΤΙΣΤΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΕΝΟΣ 

ΥΠΕΡΣΥΓΧΡΟΝΟΥ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΟΥ. Ο ΜΑΓΙΚΟΣ ΚΗΠΟΣ ΤΗΣ ΒΟΙΩΤΙΑΣ
ΣΤΟ ΠΡΟΣΩΠΟ ΤΟΥ ΑΝ∆ΡΕΑ ΛΥΠΑ ΒΡΗΚΕ ΤΟΝ GROWER, ΠΟΥ

 ΧΡΕΙΑΖΟΤΑΝ Η ΜΟΝΑ∆Α ΓΙΑ ΤΑ 9 ΕΚΑΤ. ΜΑΡΟΥΛΙΑ 
ΤΗΣ ΕΤΗΣΙΑΣ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ  ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΣΤΟΝ ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΝΑΓΟ
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 Οανθρώπινος παράγοντας είναι πάντοτε η ψυχή ακόµα και του πιο 
αποστειρωµένου, ροµποτικού, σχεδόν διαστηµικού project. Οι µηχανικοί της 
IGC και του Μαγικού Κήπου, θέλησαν το 2019 να φτιάξουν το τέλειο µαρούλι 

και για τον σκοπό αυτό επιστράτευσαν την τελευταία λέξη της τεχνολογίας σε ένα εγχείρηµα 
που όµοιό του δεν υπάρχει ακόµα και σήµερα στην Ελλάδα. Μετά από τρία χρόνια λειτουργίας 
φάνηκε πως αυτό που έλειπε ήταν ένας άνθρωπος-κλειδί που θα µπορούσε να δουλέψει τη 
µονάδα στο µέγιστο των δυνατοτήτων της. Ο Ανδρέας Λύπας, αναλαµβάνοντας χρέη ∆ιευθυντή 
Παραγωγής, έφερε στην Ελλάδα τη συσσωρευµένη γνώση της Βόρειας Ευρώπης, ανοίγοντας 
νέους δρόµους για τη θερµοκηπιακή καλλιέργεια σε µονάδες τεχνολογίας αιχµής. 
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ΜΙΑ ΜΟΝΑΔΑ 
ΠΡΟΤΥΠΗ ΓΙΑ 
ΤΑ ΕΛΛΗΝΙΚΑ 
ΔΕΔΟΜΕΝΑ, ΠΟΥ 
ΑΝΟΙΓΕΙ ΕΝΑΝ 
ΚΑΙΝΟΥΡΓΙΟ 
ΔΡΟΜΟ ΣΤΗ 
ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑΚΗ 
ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ

Η πρώτη επιλογή ήταν να επιστρέψετε στην Ελ-
λάδα ή να εµπλακείτε ενεργά µε την IGC;
Με την IGC µε συνδέουν 20 µήνες πριν γυρίσω. Συµ-
βουλευτικά λειτούργησα και προσπαθούσα να απο-
δώσω από µακριά τη γνώση που µου έδιναν οι Ολ-
λανδοί και οι Άγγλοι. Ασχολήθηκα δηλαδή επειδή εί-
χαµε φιλικές σχέσεις µε τη διοίκηση, µε την κλιµατι-
κή διαχείριση ή τον τρόπο διαχείρισης υβριδίων, γιατί 
ήταν πολύ νέα αυτά τα πράγµατα για τα δεδοµένα της 
Ελλάδας. Οπότε το κάλεσµα να έρθω να δουλέψω ή-
ταν το επόµενο βήµα, η επόµενη πρόκληση, γιατί από 
την πρώτη µέρα που µπήκα στη µονάδα την πόνεσα 
και ήθελα να επιτύχει. Κι έτσι θα γίνει.... 

Ποια ήταν τα στοιχεία που βελτιώθηκαν ώστε να 
πλησιάσουµε στο break even point;
Αυτό ήρθε µετά από αρκετές διαφοροποιήσεις. Κατ’ 
αρχήν στο κοµµάτι της θρέψης. Μετά της προσέγγι-
σης στο κοµµάτι της άρδευσης, δηλαδή συχνότητα 
ποτισµάτων, microdosing irrigation, άρδευση σε µι-
κρές δόσεις όπως ονοµάζεται. Επίσης στην κλιµατική 
διαχείριση µε τη βοήθεια µετρήσεων από τα αισθη-
τήρια όργανα που έχω στην προσωπική µου συλλο-

γή. Όλα αυτά µας έκαναν να είµαστε πιο εύστοχοι και 
ακριβείς στην υψηλών προδιαγραφών ρύθµιση του 
θερµοκηπίου. Φανταστείτε το σαν να κουρδίζεις κα-
λύτερα µια κιθάρα µε καλύτερο κουρδιστήρι. Πλέον 
ξεφύγαµε από το να καλλιεργήσουµε απλά και προ-
σπαθούµε να εκτοξεύσουµε την παραγωγικότητα µέ-
σω πολλών δεδοµένων που παίρνουµε από τους αι-
σθητήρες αλλά και από τον τρόπο που ανταποκρίνο-
νται τα φυτά στις αλλαγές που δίναµε. 

Να υποθέσω ότι είχαµε µια αύξηση 20-25% στην 
παραγωγικότητα κατ’ αρχάς;
Αυτήν τη στιγµή είµαστε γύρω στο 30% πάνω φέτος 
σε σχέση µε πέρυσι. Αν και ολιστικά θεωρώ ότι µέσα 
στους επόµενους δύο µήνες να ξεπεράσουµε τα 7,5 
εκατ. τεµάχια, που σηµαίνει αύξηση 50%. Και παράλ-
ληλα θα είναι και πιο ποιοτικά σε σύγκριση µε πέρυσι, 
που είναι πολύ σηµαντικό. ∆ηλαδή τα βάρη τους είναι 
ακόµα πιο µεγάλα σε σύγκριση µε πέρυσι. 

Τι είναι αυτό που κάνει τη µονάδα της IGC να είναι 
µοναδική για τα ελληνικά δεδοµένα; 
Είναι καινοτόµα γιατί τεχνολογικά δεν έχει να ζηλέ-

ψει τίποτα από µονάδες της Αγγλίας ή της Ολλανδί-
ας. Έχει τα πάντα. Τεχνητό φωτισµό, κλιµατικό έλεγχο 
εξαιρετικό. Έχει όλα τα αρδευτικά συστήµατα που α-
παιτούνται και έχει έµψυχο δυναµικό που έχει τη δι-
άθεση και τη δυναµικότητα και το πάθος να καταφέ-
ρει την αύξηση της παραγωγικότητας. Οπότε θεωρώ 
ότι δεν της λείπει τίποτα. Μπορεί να της έλειπε ένας 
leader για να δώσει το παράδειγµα του πώς λύνονται 
τα καθηµερινά ζητήµατα στο κοµµάτι της παραγωγής 
και να δείξει πώς µοντέλα του εξωτερικού µπορούν 
να εφαρµοστούν µε ακρίβεια εδώ. Όµως δύσκολα έ-
νας εδραιωµένος καλλιεργητής µε καριέρα θα έπαιρ-
νε την απόφαση να γυρίσει στην Ελλάδα. 

Υποθέτουµε λοιπόν ότι η πιο µεγάλη δυσκολία 
αυτά τα τρία χρόνια ήταν να γίνει όσο γίνεται κα-
λύτερο το παραγωγικό κοµµάτι. Στο κοµµάτι της 
αγοράς, αν και δεν είναι το αντικείµενό σας, πώς 
είναι τα πράγµατα; Έχει υποδοχή αυτό το προϊόν;
Απ’ ό,τι βλέπω σαν καταναλωτής, εκτός από καλ-
λιεργητής και διευθυντής παραγωγής, είναι ότι το 
προϊόν από µόνο του µιλάει, από µόνο του δείχνει τη 
δυναµική του. Όταν έχουµε µια διάρκεια ζωής στο 
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ράφι της τάξης των 15-16 ηµερών εντός ψυγείου 
αλλά και βλέπουµε ότι σε σύγκριση µε το υπαίθριο 
δεν πετιέται τίποτα, δεν χάνεται το οτιδήποτε και η 
νοστιµάδα του δεν συγκρίνεται µε το αντίστοιχο της 
υπαίθρου, νοµίζω από µόνο του αυτό ότι αποτελεί 
ένα δυνατό πλεονέκτηµα. 

Υπάρχει δηλαδή και ανταπόκριση και υποδοχή α-
πό τις αλυσίδες λιανικής; 
Ζητάνε και παραπάνω, µε βάση αυτά που προσφέ-
ρουµε τώρα και γι’ αυτό είναι στο πλάνο της διοίκη-
σης να κάνει επέκταση. 

Το επόµενο στοίχηµα λοιπόν σε αυτό το πεδίο;
Ας το πάρουµε βήµα-βήµα. Πρώτος στόχος είναι να 
πιάσουµε 7,5 εκατ. συγκοµισθέντα µαρούλια φέτος. 
Του χρόνου στόχος είναι να έχουµε 9 εκατ. µαρού-
λια µε πολύ µικρότερες απώλειες και παράλληλα να 
τρέχει το κοµµάτι της επέκτασης. 

Αυτή η επέκταση θα είναι στην υπάρχουσα µονάδα;
Θα δηµιουργηθεί ένα ακόµη διαµέρισµα παραγω-
γής αλλά το πιο σηµαντικό είναι η δηµιουργία του πει-
ραµατικού θερµοκηπίου έξω, όπου όλα τα βιολογικά 
σκευάσµατα, οι καλλιεργητικές στρατηγικές, θα µε-
τριούνται εκεί, σε πραγµατικό χρόνο, χωρίς να επηρ-
ρεάζεται µέσα η παραγωγή. Γιατί κάποιες στρατηγικές 
κλίµατος που έχω υιοθετήσει και έρχονται από το ε-
ξωτερικό, οι δείκτες άρδευσης και βιολογικών σκευ-
ασµάτων, αν κάτι πάει λάθος, εµφανίζεται άµεσα στην 
παραγωγή. Ένα λάθος µου εκεί µπορεί να καταστρέ-
ψει την ηµερήσια παραγωγή. Η υδροπονία δεν συγ-
χωρεί λάθη, γιατί εµείς καλλιεργούµε στο νερό. ∆εν υ-
πάρχει κάποιο υπόστρωµα για να µπορέσεις, αν ανέβει 
για παράδειγµα το pΗ, να το επηρεάσεις και να το σώ-
σεις. Οποιαδήποτε µετατροπή κάνουµε στα φυτά, φαί-
νεται αµέσως. Είτε κάτι καλό, το βλέπουµε µετά από 2-
3 µέρες, είτε κάτι κακό, το βλέπουµε µέσα σε µια µέρα. 
∆ηλαδή µπορεί να καταστρέψουµε την παραγωγή και 
µιλάω για 270.000 φυτά από ένα λάθος. 

Αυτό σε τι παραγωγή αναλογεί;
Περίπου 9 ηµερών. Με 30.000 φυτά την ηµέρα, που 
δεν υπάρχει κανένας άλλος να το ανταγωνιστεί. 

Θα ήταν καλύτερο να γίνουν περισσότερα τα θερ-
µοκήπια αυτής της µορφής στην Ελλάδα; Για την 
ισορροπία της αγοράς και τη διείσδυσή τους. 
Θερµοκήπια και µοντέλα τέτοιου είδους, λύνουν την 
επισιτιστική κρίση της Ελλάδος και δίνουν και ένα έ-
ναυσµα εξαγωγών. Εµείς εδώ δεν σταµατάµε να κό-
βουµε κάθε µέρα 30.000 µαρούλια, οπότε υπάρ-
χει µια ροή. ∆εν είναι χρηµατική ροή, αλλά είναι ροή 
φρέσκου προϊόντος. Το ίδιο πρέπει να γίνεται και σε 

άλλες µονάδες, είτε αυτό λέγεται ντοµάτα, είτε αγ-
γούρι, είτε πιπεριά ή φράουλα. Είναι µοντέλα που 
λειτουργούν στο εξωτερικό. Η Ολλανδία έχει χρησι-
µοποιήσει εµπορικά την υδροπονία από το 1975. Ε-
µείς εδώ, γιατί αρνούµαστε να το κάνουµε; Φοβόµα-
στε το κόστος παραγωγής ή δεν έχουµε την τεχνο-
γνωσία; Εγώ είµαι βέβαιος ότι µόνο τέτοια µοντέ-
λα µπορούν να προχωρήσουν. Εξαλείφοντας τελεί-
ως την εποχικότητα και έχοντας και µια καµπύλη α-
νά έτος πρόβλεψης για να µπορεί να κάνει έναν προ-
γραµµατισµό το σούπερ µάρκετ αλλά αντίστοιχα και ο 
επενδυτής να µπορεί να κάνει τον ισολογισµό του α-
πό πριν για να βγάλει τα κόστη του.

Αν η τεχνολογία είναι εφάµιλλη αυτής που εφαρ-
µόζεται στην Ολλανδία ή στη Μεγάλη Βρετανία, η 
Ελλάδα δεν έχει πλεονεκτήµατα; 
Η δυσκολία του να καλλιεργήσει κάποιος στη Με-

ΚΟΜΒΙΚΗ  
Η ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑ 
ΠΕΙΡΑΜΑΤΙΚΟΥ 
ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΟΥ 
ΓΙΑΤΙ Η ΥΔΡΟΠΟΝΙΑ 
ΔΕΝ ΣΥΓΧΩΡΕΙ 
ΛΑΘΗ
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ΓΙΑ ΕΜΑΣ  
Η ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΗ 
ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΔΕΝ 
ΕΙΝΑΙ ΜΙΑ ΑΠΛΗ 
ΚΟΥΒΕΝΤΑ, ΕΙΝΑΙ 
Ο ΘΕΜΕΛΙΟΣ 
ΛΙΘΟΣ ΜΑΣ

γάλη Βρετανία και γενικά στη Βόρεια Ευρώπη είναι 
µεγάλη, γιατί εκεί έχεις το εξής πρόβληµα: Εκεί α-
ντιµετωπίζουµε τα µεγάλα µυκητολογικά προβλή-
µατα. Λόγω αυξηµένης σχετικής υγρασίας, είτε έξω 
είτε µέσα, διευκολύνουν την ανάπτυξη βοτρύτη, ωι-
δίου ή περονόσπορου. Στην Ελλάδα έχουµε την τύ-
χη να έχουµε ξηρότερο κλίµα, άρα λιγότερα µυκη-
τολογικά ρίσκα, αλλά έχουµε το πρόβληµα των ε-
ντόµων γιατί είναι πιο εύκολο να κάνουν νυµφώ-
σεις και να έχουµε έξαρση, όπως συµβαίνει µε την 
tuta absoluta της ντοµάτας. Μεγάλο όµως αβαντάζ 
της Ελλάδας είναι η ενέργεια, η µεγάλη ακτινοβολία 
του ήλιου. Έξω χρησιµοποιούµε λάµπες LED σχε-
δόν όλο το χρόνο για να έχουµε επάρκεια φωτοπε-
ριόδου και φωτοσύνθεσης. 

Βεβαίως έχουµε όφελος και στο κοµµάτι των Α-
ΠΕ, περισσότερη ηλιοφάνεια, άρα περισσότερη ε-
νέργεια µε χαµηλότερο κόστος.
Βέβαια το κόστος παραγωγής αυξάνεται, γιατί κατά 
τους καλοκαιρινούς µήνες πρέπει να ψύξουµε το θερ-
µοκήπιο. Εκεί δηλαδή πρέπει να σκεφτούµε τι µέθοδο 
θα ακολουθήσουµε για να έχουµε επάρκεια στο κοµ-
µάτι της ηλεκτρικής ενέργειας, εν προκειµένω οι υ-
γρές παριές να δουλεύουνε και να υπάρχει µια οµοιο-
γενοποίηση του κλίµατος εντός του θερµοκηπίου. Αυ-
τά τα δύο είναι οι µεγάλες τεχνικές δυσκολίες που ένας 
καλλιεργητής, ένας διευθυντής παραγωγής πρέπει να 
αντιµετωπίσει καθηµερινά. Και εδώ έρχεται η τεχνο-
λογία αιχµής µε τη χρήση πολλών αισθητήρων οργά-
νων και η άµεση και ηµερήσια καταγραφή και χρήση 
αισθητήρων για να εντοπίζουµε προβλήµατα ή λάθη 
και να έχουµε µια προσέγγιση πρόληψης του προβλή-
µατος και όχι αντιµετώπισης. Εδώ έχω αναπτύξει ένα 
µοντέλο, µοναδικό στην Ελλάδα, όπου δηµιουργώ ένα 
φιλικό περιβάλλον για ωφέλιµους µικροοργανισµούς 
και έντοµα, όπως τα γλαστράκια του άλυσσου όπου ε-
κεί µένει και πολλαπλασιάζεται το αρπακτικό έντοµο 
και όπου βρεθεί θρίπας στην καλλιέργεια πάει και τον 
εξολοθρεύει. Είµαι έτσι πεπεισµένος πως δεν θα χρει-
αστεί να χρησιµοποιήσω φάρµακα για τον θρίπα που 
είναι πολύ σπάνιος. Για εµάς η ολοκληρωµένη διαχεί-
ριση, δεν είναι µια απλή κουβέντα, είναι ο θεµέλιος λί-
θος για την παραγωγή µας. 

Μπορεί να χαραακτηριστεί organic, βιολογική 
αυτή η παραγωγή; Είναι κάτι που ζητάτε;
Στην Αγγλία γίνεται µια στοχευµένη προσέγγιση ώ-
στε αντίστοιχες µονάδες µε εδώ να µπορούν να πά-
ρουν την πιστοποίηση bio για να έχουν την έξτρα 
προστιθέµενη αξία. Στις ΗΠΑ το 2021 ψηφίστηκε έ-
να αντίστοιχο νοµοσχέδιο. Μονάδα όπως εδώ, µε 
χρήση λιπασµάτων, εγκεκριµένων από τον FDA, 
µπόρεσε και πήρε την πιστοποίηση organic και την 

ανατίµηση και έφτασε να πωλείται ένα Βutterhead 
γύρω στα 6 δολάρια το τεµάχιο. ∆εν είναι κάτι. Το να 
καλλιεργείς εκτός χώµατος δεν σε κάνει µη βιολο-
γικό, από την στιγµή που πληροίς όλες τις προϋπο-
θέσεις, όπως η µη χρήση φυτοπροστασίας, µη επι-
τρεπτών λιπασµάτων και άλλα.

Η θρέψη σας δεν εµπεριέχει χηµικά λιπάσµατα;
Εµπεριέχει µεταλλικά άλατα, όπως το νιτρικό κάλιο, 
το νιτρικό ασβέστιο, το µονοαµµώνιο. Αυτά ναι, εί-
ναι χηµικές ενώσεις. Αλλά µε την προϋπόθεση ότι 
υπάρχει το θεσµικό πλαίσιο για να κάνουµε βιολογι-
κή παραγωγή, µπορούµε να πάρουµε ολλανδικά λι-
πάσµατα, που κυκλοφορούν και να να έχουµε αµι-
γώς οργανικά λιπάσµατα. 

∆ηλαδή, αν υπήρχε το πλαίσιο, τότε θα προσαρµο-
ζόσασταν σε αυτό χωρίς καµία ένσταση ή ζηµία;
Μα είναι µεταλλικά άλατα, είναι χηµικές ενώσεις 
που στη φύση υπάρχουν. ∆εν είναι χηµικά όπως ο 
κόσµος νοεί σαν κάτι βλαβερό. Εµείς το ζητάµε αυ-
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who is who

Ο ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΠΑΣ µόλις αποφοί-
τησε από το Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας, 
προσγειώθηκε στην Σκωτία και ανέλα-
βε υπεύθυνος φυτωρίου στη µεγαλύτε-
ρη αυτήν τη στιγµή φάρµα so� fruits της 
χώρας σε µια έκταση 12.000 στρεµµά-
των µε blackberries, φράουλες, black 
currants, εκ των οποίων τα 500 στρέµ-
µατα ήταν θερµοκήπια. Από τη θέση του 
propagation manager πήρε το βάπτι-
σµα του πυρός πολλαπλασιάζοντας 1,2 
εκατ. φυτά φράουλας από µητρικά φυ-
τά. Μέσα σε 3,5 χρόνια ανελίχθηκε σε 
Farm Μanager επιβλέποντας µια πα-
ραγωγή 1.200 τόνων ανά σεζόν. Από ε-
κεί βρέθηκε στην Celadon LTD, εται-
ρεία παραγωγής βιοµηχανικής κάννα-
βης. «Την πήραµε σαν start up και κα-
ταφέραµε να την κάνουµε public listed 
company» αναφέρει, περιγράφοντας 
µια τεράστια καλλιεργητική πρόκληση 
για τον ίδιο. Μετά από αυτό έκανε µια δι-
αδροµή σε µια εταιρεία µε έδρα το Άµ-
στερνταµ όπου έµαθε στην πράξη την υ-
δροπονία στα φυλλώδη λαχανικά. Πρό-
κειται για µια πορεία 7,5 ετών µε αµιγώς 
θερµοκηπιακό αντικείµενο και καλλιέρ-
γεια αµιγώς µε βάση δεδοµένα πραγ-
µατικού χρόνου. «Κάναµε ανάλυση δε-
δοµένων, παίρναµε αποφάσεις πολύ ά-
µεσες και πολύ γρήγορες στις οποίες έ-
βλεπες αποτελέσµατα αµέσως, δηλαδή 
δεν µπορούσες να αγνοήσεις ή να κω-
λυσιεργήσεις καθόλου και η παραγωγι-
κότητα ήταν πάντα στην αιχµή του δό-
ρατος» θα πει, περιγράφοντας µια δεκα-
ετή πορεία που τον έφερε στην IGC.  

τό γιατί µπορούµε να προσαρµοστούµε. Στην Ολλαν-
δία κάποιες εταιρείες λιπασµάτων έχουν βγάλει προ-
ϊόντα που διεκδικούν έγκριση οργανικού. Είναι κάτι 
που έρχεται. Προσέξτε: Καλλιεργώντας στο χώµα κά-
θε χρόνο το ίδιο. Έχεις ασθένειες της ρίζας και διάφο-
ρα άλλα, πολύ πιο βλαβερά σε οδηγούν σε άλλα µο-
νοπάτια όπου το πλαίσιο είναι θολό και µπορείς να εί-
σαι βιολογικός αντιµετωπίζοντάς τα.

Να πούµε για το αν θα ήταν τελικά ανάγκη η Πολι-
τεία να δει µε διαφορετικό µάτι τη δηµιουργία τέ-
τοιων µονάδων που τώρα αποκλείονται από το ΠΑΑ;
Είναι διττό το όφελος. Θα έρθουν άτοµα που θα στε-
λεχώσουν τέτοιες µονάδες, άνθρωποι µε µεγάλη τε-
χνογνωσία που θα επαναπατριστούν. Θα λυθεί και το 
πρόβληµα της επισιτιστικής κρίσης και θα σταµατή-
σουµε αυτές τις εισαγωγές από Τρίτες χώρες που έ-
χουµε τώρα ντοµάτα από την Τουρκία ή ντοµάτα από 
την Πολωνία και φράουλα εκτός σεζόν από την Ολ-
λανδία. Θα έχουµε υπερεπάρκεια λαχανικών και να 
τα εξάγουµε που θα είναι τόσο ανώτερα λόγω της α-

κτινοβολίας, που όχι µόνο δεν θα εξάγουµε, αλλά θα 
γίνουµε υπερδύναµη στις εξαγωγές. 

Το νέο προϊόν, το τρίο;
 Ήταν µια ιδέα που είδαµε στην Ολλανδία, είναι η τελευ-
ταία λέξη της µόδας στα υδροπονικά θερµοκήπια φυλ-
λωδών και περιλαµβάνει τρια σπόρια µε διαφορετικά 
λαχανικά. ∆ηλαδή περιέχει µια κόκκινη λόλα, το oakleaf, 
το οποίο για κάποιο λόγο δεν το έχει µάθει ο κόσµος στην 
Ελλάδα, και µια πράσινη λόλα. Έχουµε ταυτόχρονα τρεις 
διαφορετικές ποικιλίες µαρουλιού σε ένα γλαστράκι, το 
οποίο όταν το πάρει ο καταναλωτής, αφαιρείτο γλαστράκι 
και έχει έτοιµη µια σαλάτα πλούσια. 

Είναι τριπλάσιο το βάρος της τελικής συσκευασί-
ας στο τεµάχιο;
Όχι είναι τρεις σπόροι, οπότε µοιράζεται, έχουµε 
100 γραµµάρια προϊόντος επί τρία. Το στοίχηµα εί-
ναι πώς θα έχεις οµοιογένεια, να αντιµετωπίσεις τον 
ανταγωνισµό για να µοιραστεί η θρέψη. Εκεί έρχεται 
ο ρόλος ο δικός µου.  

Ο Ανδρέας Λύπας µε τον Γιάννη Πανάγο
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΠΑΤΑΤΑΠΡΟΪΟΝΤΑ ΚΕΡΑΣΙ

ΥΠΟΥΛΗ Η ΦΘΟΡΙΜΑΙΑ  
ΑΠΟ ΤΟΝ ΑΓΡΟ  
ΩΣ ΤΗΝ ΑΠΟΘΗΚΗ

πατάτα
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TΗΣ ΕΛΕΝΗΣ ∆ΟΥΣΚΑ
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Info
Το πλεονέκτηµα της πατάτας 
σε σχέση µε τα υπόλοιπα 
λαχανικά είναι ότι συνδυάζει τα 
χαρακτηριστικά των αµυλωδών 
τροφίµων µε αυτά των υπολοίπων 
λαχανικών. Η πατάτα αποτελείται 
από 78-80% νερό, 18-20% 
άµυλο, 1,5-2% πρωτεΐνες και 1% 
βιταµίνες και ιχνοστοιχεία.  

Ο σο αυξάνεται η υγρασία και πέφτει η 
θερµοκρασία, αυξάνουν και οι απει-
λές στα πατατοχώραφα. Στην παρα-

γωγική ζώνη καλλιέργειας πατάτας της ∆υ-
τικής Ελλάδας τα φυτά αυτό το διάστηµα και 
ειδικά ενόψει των φθινοπωρινών βροχο-
πτώσεων βρίσκονται σε ευαίσθητο στάδιο 
για προσβολές από περονόσπορο, αλτερνά-
ρια και φθοριµαία. 
Σε ό,τι αφορά τη φθοριµαία, µεγάλος αριθµός 
συλλήψεων εντοπίζεται σε όλες τις πεδινές 
περιοχές Αιτωλοακαρνανίας, Αχαΐας, Ηλεί-
ας, Μεσσηνίας, Κεφαλονιάς, Ζακύνθου και 
Ιθάκης και υπάρχει κίνδυνος προσβολής 
των νεαρών φυτών στα αρχικά στάδια, ό-
πως αναφέρουν οι γεωπόνοι του Περιφε-
ρειακού Κέντρου Προστασίας Φυτών Αχαΐ-

ας. Μάλιστα, όσο πιο έντονες είναι οι ζηµιές, 
τόσο µεγαλύτερη η ποιοτική υποβάθµιση 
του προϊόντος, ενώ αναµένεται η µεταφο-
ρά του εντόµου και στις αποθήκες των πα-
ραγωγών. Επειδή πρόκειται για πολύ σηµα-
ντικό εχθρό της καλλιέργειας, όχι µόνο στον 
αγρό αλλά και στην αποθήκη, οι ειδικοί συ-
νιστούν έναν ψεκασµό µε εγκεκριµένα ε-
ντοµοκτόνα µικρής υπολειµµατικής διάρ-
κειας λίγο πριν τη συγκοµιδή κι όταν η καλ-
λιέργεια έχει ακόµη φύλλα. Αν ο παραγω-
γός προχωρήσει σε «κάψιµο της καλλιέρ-
γειας», αυτό θα πρέπει να γίνει µετά τον ψε-
κασµό µε εντοµοκτόνο.
Ωστόσο επειδή είναι πιθανό να επιβιώσει α-
πό τους ψεκασµούς ένα σηµαντικό ποσοστό 
των εντόµων, οι γεωπόνοι συστήνουν και 

περαιτέρω µέτρα καταπολέµησης, εφόσον 
εντοπισθεί προσβολή των κονδύλων κατά τη 
διάρκεια της αποθήκευσης και συγκεκριµέ-
να σκόνισµα των κονδύλων µε ειδικά σκευ-
άσµατα του βιολογικού εντοµοκτόνου. Πιο 
αναλυτικά, στον αγρό συνιστώνται τα εξής:
nΨεκασµός στις καλλιέργειες της πατάτας που 
έχουν ακόµη φιλική επιφάνεια µε εγκεκριµένα 
εντοµοκτόνα µικρής υπολειµµατικής διάρκειας.
nΑν ο παραγωγός προχωρήσει σε κάψιµο του 
χωραφιού, αυτό να γίνει µετά τον ψεκασµό.
nΤα αγροτεµάχια δεν πρέπει να µένουν απότι-
στα κατά τη διάρκεια του καψίµατος, ώστε να 
αποφεύγονται οι ρωγµές του εδάφους.
nΣε περίπτωση εντοπισµού προσβολών µπο-
ρεί να γίνει καταπολέµηση µε εφαρµογή ψεκα-
σµών φυλλώµατος. 

ΦΘΟΡΙΜΑΙΑ

∆ΟΡΥΦΟΡΟΣΑΛΤΕΡΝΑΡΙΑ

ΠΕΡΟΝΟΣΠΟΡΟΣ

ΑΠΟ ΤΟΝ ΑΓΡΟ ΜΕΧΡΙ ΤΗΝ Α
ΠΟ

ΘΗ
ΚΗ

1 2

3 4
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΠΑΤΑΤΑ

 

ΠΑΤΑΤΑΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ

ΟΜΟΚΕΝΤΡΟΥΣ 
ΚΥΚΛΟΥΣ 
�ΦΤΙΑΧΝΕΙ� 
Η ΑΛΤΕΡΝΑΡΙΑ
Αυτή την περίοδο ο καιρός ευνοεί 
προσβολές και από την αλτερνάρια. 
Χαρακτηριστό της σύµπτωµα είναι η 
εµφάνιση κηλίδων σε οµόκεντρους 
κύκλους και η πτώση των χαµηλότερων 
φύλλων. Προσβάλλει όλα τα µέρη του 
φυτού, στελέχη, φύλλα, καρπούς και 
κονδύλους και οι µολύνσεις ξεκινούν 
από υπολείµµατα καλλιέργειας ή από 
αυτοφυή µολυσµένα φυτά και ευνοούνται 
από χαµηλές θερµοκρασίες, στις οποίες 
βλαστάνουν τα σπόρια. Απαραίτητη είναι 
ωστόσο η ύπαρξη ελεύθερης υγρασίας µε 
τη µορφή σταγόνων επάνω στις φυτικές 
επιφάνειες. Οι γεωπόνοι συστήνουν 
έναρξη των εφαρµογών στις φθινοπωρινές 
καλλιέργειες στις περιοχές που 
εµφανίζεται επικινδυνότητα και τονίζουν 
ιδιαίτερα τη σηµασία της ασφαλούς 
διάγνωσης και της επιλογής κατάλληλων 
φυτοπροσταστευτικών για τη συνδυασµένη 
αντιµετώπιση µε τον περονόσπορο. 
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Ά λλη µία απειλή για τους καλλιεργη-
τές πατάτας είναι και ο δορυφόρος, οι 
προνύµφες του οποίου «καταβροχθί-

ζουν» τα φύλλα, τα άνθη, τους βλαστούς α-
κόµα και τα τρυφερά στελέχη, θέτοντας έτσι 
σε κίνδυνο την παραγωγή.  
Όταν η προσβολή γίνει σε πρώιµο στάδιο οι 
ζηµιές είναι τεράστιες, ενώ αν η προσβολή 
γίνει µετά την κονδυλοποίηση οι απώλειες 
είναι ελάχιστες. Τα συµπτώµατα αρχικά είναι 
το περιφερειακό φάγωµα των φύλλων, ε-
νώ σε προχωρηµένο στάδιο διακρίνονται τα 
σκελετωµένα µέρη των σκληρών βλαστών 
µε πλήθος µαύρων περιττωµάτων.  

Ο δορυφόρος (Leptinotarsa decemlineata) 
είναι ένα µικρό κολεόπτερο µε χαρακτηρι-
στικά χρώµατα. Το αυγό είναι ελλειψοειδές, 
πορτοκαλί χρώµατος και εµφανίζονται σε 
οµάδες στην κάτω επιφάνεια των φύλλων. 
Η πούπα είναι κοντόχοντρη, χρώµατος κε-
ραµιδί. Η δε προνύµφη είναι κοντόχοντρη, 
καµπουρωτή, µε κόκκινο, πορτοκαλί σκού-
ρο χρωµατισµό, µε µαύρο κεφάλι και πόδια. 
Είναι ολιγόποδη και έχει µασητικού τύπου 
στοµατικά µόρια. Το ακµαίο έχει µήκος 10-
12 mm, µε ωοειδές σχήµα, κίτρινου έντονου 
χρώµατος και πέντε χαρακτηριστικές µαύ-
ρες επιµήκεις γραµµές σε κάθε έλυτρο.  

ΠΙΟ ΛΙΓΕΣ ΑΠΩΛΕΙΕΣ ΑΠΟ ΔΟΡΥΦΟΡΟ 
ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΟΝΔΥΛΟΠΟΙΗΣΗ  

ΤΟ ΕΝΤΟΜΟ ∆ΟΡΥΦΟΡΟΣ
�LEPTINOTARSA DECEMLINEATA� 
ΣΤΗΝ ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ ΠΑΤΑΤΑΣ

ΒΙΟΛΟΓΙΚΟΣ
ΚΥΚΛΟΣ 25�45

ΒΕΛΤΙΣΤΗ
ΘΕΡΜΟΚΡΑΣΙΑ

ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

20�25

ΜΕΡΕΣ

ΒΑΘΜΟΙ

ΑΡΙΘΜΟΣ
ΓΕΝΕΩΝ 3

 ΕΤΗΣΙΩΣ
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Υποβάθμιση κονδύλων προκαλεί ο περονόσπορος

Στην πρώιµη ζώνη της Αχαΐας και της Ηλείας το 
φύτρωµα έχει ήδη ξεκινήσει και οι πατατοφυ-
τείες έχουν ύψος 20-30 εκατοστών. Οι τελευ-

ταίες βροχές σε συνδυασµό µε τη διάρκεια διύγραν-
σης του φυλλώµατος και τη θερµοκρασία διύγρανσης, 
δηµιουργούν ευνοϊκές συνθήκες για προσβολές των 
φυτειών από περοσνόσπορο στις ορεινές περιοχές. 
Οι γεωπόνοι του Περιφερειακού Κέντρου Προ-
στασίας Φυτών Αχαΐας συστήνουν στους καλλι-
εργητές για τις φυτείες που βρίσκονται σε ευαί-
σθητο στάδιο προσβολής από την ασθένεια και 
σε ύψος µεγαλύτερο από 15-20 εκατοστά, να τις 
προστατεύουν µε τακτικές επεµβάσεις. 

Από τα κατώτερα φύλλα η προσβολή
Σύµφωνα µε τους ειδικούς, η προσβολή ξεκινά-
ει από τα κατώτερα φύλλα λόγω της µεγαλύτε-
ρης υγρασίας και προχωράει σταδιακά προς τα 
ανώτερα. Σε ευνοϊκές για την ανάπτυξη της α-
σθένειας συνθήκες, στην κάτω επιφάνεια του 
φύλλου, επάνω στις κηλίδες εµφανίζεται αργό-
τερα και άσπρο χνούδι (καρποφορίες του µύκη-
τα), ενώ οι κηλίδες καταλαµβάνουν σταδιακά ο-
λόκληρο το φύλλο. Σε περίπτωση έντονης προ-
σβολής ολόκληρο το υπέργειο τµήµα του φυτού 
µαζί µε τα στελέχη νεκρώνονται, δίνοντας µια ει-
κόνα «καψίµατος» της καλλιέργειας. Οι κόνδυλοι 

µπορούν να µολυνθούν από τα σπόρια του µύκη-
τα που µεταφέρονται από το υπέργειο τµήµα της 
πατάτας είτε µε το νερό είτε µε επαφή κατά τη δι-
άρκεια της συγκοµιδής. Τα συµπτώµατα εµφανί-
ζονται σαν κηλίδες καστανοκόκκινου χρώµατος 

στην επιδερµίδα και προχωρούν προς το εσωτε-
ρικό δηµιουργώντας σήψη.
Γι’ αυτό οι γεωπόνοι συστήνουν στους καλλι-
εργητές στα αρχικά στάδια ανάπτυξης του φυ-
τού να γίνεται χρήση σκευασµάτων µε διασυ-
στηµατική δράση, τα οποία προστατεύουν τη 
νέα βλάστηση που αναπτύσσεται γρήγορα σε 
αυτά τα στάδια της καλλιέργειας και έχει α-
νάγκη από συνεχή κάλυψη. Αντίστοιχα, όταν 
ο ρυθµός ανάπτυξης της βλάστησης µειώνε-
ται, συνιστάται η χρήση τοπικά διασυστηµατι-
κών ή διασυστηµατικών µυκητοκτόνων, τα ο-
ποία εισχωρούν και κινούνται στο εσωτερικό 
των φύλλων προστατεύοντας και τη νέα βλά-
στηση µε αποτέλεσµα µπορούν να λειτουργή-
σουν προστατευτικά και θεραπευτικά.
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ΣΤΟΙΧΕΙΑ ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑΣ

ΣΠΟΡΑ

ΙΑΝ. � ΦΕΒ. (στις νότιες ή πεδινές περιοχές)

ΜΑΡ. � αρχές ΜΑΪ. (στις βόρειες ή ορεινές περιοχές)
ΣΥΓΚΟΜΙ∆Η

ΑΠΡ. � ΙΟΥΛ. (στις νότιες ή πεδινές περιοχές)

ΑΥΓ. � αρχές ΟΚΤ.  (στις βόρειες ή ορεινές περιοχές)

ΑΝΑ

ΕΝΑΡΞΗ ΨΕΚΑΣΜΩΝ 
ΟΤΑΝ ΤΑ ΦΥΤΑ ΦΤΑΣΟΥΝ ΣΤΟ ΥΨΟΣ 

ΑΝΑΛΟΓΑ 
ΜΕ ΤΙΣ ΣΥΝΘΗΚΕΣ

ΕΠΑΝΑΛΗΨΗ 

15-20 
ΕΚΑΤΟΣΤA

7-10 
ΗΜΕΡΕΣ
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ΜΕ ΤΥΠΟΠΟΙΗΣΗ 
ΜΠΑΙΝΕΙ ΣΤΟ ΑΚΤΙΝΙΔΙΟ

H εκδήλωση 
πραγµατοποιήθηκε µε 
αφορµή την ένταξη 
του Συνεταιρισµού 
στο τρίτο πρόγραµµα 
«FRUIT UP!», τριετούς 
διάρκειας ύψους 
1,8 εκατ. που αφορά 
Ελλάδα και Γαλλία.

«Η ελληνική αγορά 
αποτελεί για εµάς ένα 

πολύ ισχυρό κοµµάτι της 
δραστηριότητάς µας» 

τόνισε ο πρόεδρος του 
ΑΣΕΠΟΠ Βελβεντού Νίκος 

Κουτλιάµπας. 

Σε νέο πλάνο επενδύσεων µε στόχο το διπλασι-
ασµό του κύκλου εργασιών από 15 εκατ. ευρώ 
σήµερα στα 30 εκατ. έως το 2030 µε την κα-

τάκτηση νέων αγορών, κινείται ο ΑΣΕΠΟΠ Βελβεντού 
για την ενίσχυση της δραστηριότητας της Velvita που 
ήδη παράγει ροδάκινα, νεκταρίνια και µήλα. Κυριότε-
ρη κίνηση αποτελεί η δηµιουργία νέου τυποποιητηρί-
ου για ακτινίδιο, µία δραστηριότητα στην οποία ο Συ-
νεταιρισµός δεν έχει παρουσία. Πρόκειται για µία ε-
πένδυση ύψους 7,8 εκατ. ευρώ, η οποία είναι προ-

γραµµατισµένη στην περίοδο 2024 έως και 2027, α-
ποτελώντας µέρος ευρύτερου επενδυτικού σχεδια-
σµού ύψους 12,3 εκατ. ευρώ. Στόχος θα είναι να προ-
µηθεύεται ακτινίδιο από περιοχές και παραγωγούς 
που ειδικεύονται στο προϊόν, όπως διευκρίνισε ο 
πρόεδρος του Συνεταιρισµού, Νίκος Κουτλιάµπας, στο 
πλαίσιο ενηµερωτικής εκδήλωσης που πραγµατο-
ποιήθηκε στον Βελβεντό Κοζάνης. Επίσης για την ίδια 
περίοδο προβλέπεται η υλοποίηση συλλογικών Σχεδί-
ων Βελτίωσης παραγωγών και αναδιάρθρωση καλλι-

εργειών, µε επένδυση 1,7 εκατ. ευρώ, προσθήκη συ-
στηµάτων αυτοµατισµού στο υφιστάµενο συσκευα-
στήριο µε δαπάνη 1,29 εκατ. καθώς και ετήσια επιχει-
ρησιακά προγράµµατα 1,5 εκατ. ευρώ. 

Νέα µονάδα µεταποίησης φρούτων 
Σε επόµενο χρόνο, δηλαδή στην περίοδο 2027 έως 
και 2030, τοποθετείται η δηµιουργία νέου εργοστα-
σίου µεταποίησης προϊόντων παραγωγής του Συνε-
ταιρισµού, όπως η παραγωγή και συσκευασία τσιπς 
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φρούτων. Το κόστος για την επένδυση θα φτάσει τα 
8,5 εκατ. και θα αποτελέσει µέρος συνολικού πλά-
νου για τα συγκεκριµένα έτη, που θα ανέλθει στα 
16,8 εκατ. Ταυτόχρονα προβλέπεται δηµιουργία ε-
νεργειακής κοινότητας µε δαπάνη 6,8 εκατ. και ετή-
σια επιχειρησιακά προγράµµατα 1,5 εκατ. ευρώ. 

Ροδάκινα Extreme και µήλα Kiku
Ο ΑΣΕΠΟΠ Βελβεντού έχει προχωρήσει το τελευταίο 
διάστηµα στην καλλιέργεια της ποικιλίας ροδάκινου 
Extreme, όπου έχει αγοράσει τα αποκλειστικά δι-
καιώµατα για την Ελλάδα, όπως έχει κάνει και στην 
περίπτωση των µήλων Kiku. Tα προϊόντα πιστοποι-
ούνται κατά ISO 22.000:2018, Global GAP, ενώ θα 
λάβει και την πιστοποίηση IFS από το Σεπτέµβριο. 
Όπως σηµείωσε ο Ν. Κουτλιάµπας «τα µήλα Kiku α-
ποτελούν ένα παγκόσµιο brand ιταλικής προέλευ-
σης και εµείς έχουµε την αποκλειστικότητα για Ελ-
λάδα και Κύπρο».  Γ. ΛΑΜΠΙΡΗΣ

Στόχος ο διπλασιασµός του τζίρου έως το 2026

ΣΥΝ 100 ΣΤΡΕΜΜΑΤΑ ΣΤΑ 
ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑ ΒΕΖΥΡΟΓΛΟΥ 

Σε σειρά επεκτά-
σεων στην πα-

ραγωγική τους δυ-
ναµική στον πρω-
τογενή τοµέα προ-
χωρούν τα Περιβό-
λια του Βεζύρογλου. 
Το πρώτο βήµα για 
επέκταση των θερ-
µοκηπίων της εται-
ρείας υλοποιείται 
αυτή την περίοδο µε 
την προσθήκη επι-
πλέον 25 στρεµµά-
των στις ήδη υπάρ-

χουσες καλλιέργειες φυλλωδών λαχανικών συνο-
λικής δαπάνης 1 εκατ. ευρώ που αποτελεί µέρος 
του συνολικού επενδυτικού σχεδιασµού της εται-
ρείας για την τριετία. Eιδικότερα, το νέο θερµοκήπιο 
θα είναι γοτθικού τύπου, µε ύψος υδρορροής 4,5 
µέτρων, παράθυρα οροφής και σύστηµα ελέγχου 
του κλίµατος. «Στόχος µας είναι να ενισχύσουµε τις 
ποσότητες που διαθέτουµε στα baby λαχανικά όπως 
είναι το σπανάκι, η ρόκα, η βαλεριάνα, η µουστάρ-
δα, το τατσόι. Επί της ουσίας προσθέτουµε στρέµ-
µατα στα είδη υπάρχοντα είδη, προκειµένου να κα-
λύψουµε τη ζήτηση» αναφέρει σχετικά ο επικεφα-
λής της εταιρείας, Αντώνης Βεζύρογλου. 

Επενδυτικό πρόγραµµα τριετίας  
Η εταιρεία πρόκειται να υλοποιήσει επενδύσεις ύ-
ψους 6 εκατ. ευρώ κατά την τριετία 2023-2026. «Ο 
κύριος όγκος αφορά στον πρωτογενή τοµέα µε την 
κατασκευή νέων θερµοκηπίων. Το γεγονός αυτό 
πρακτικά σηµαίνει ότι έως και το 2026 θα έχουµε 
100 στρέµµατα περισσότερα από αυτά που διαθέ-
τουµε σήµερα, τα οποία ήδη ανέρχονται στα 130. Ε-
ποµένως οι συνολικές θερµοκηπιακές µας εκτάσεις 
θα ανέλθουν στα 230 στρέµµατα στην τριετία». 
Παράλληλα, σύµφωνα µε τον κ. Βεζύρογλου, τα 
Περιβόλια του Βεζύρογλου το 2022 κατάφεραν 
να αυξήσουν τις συνολικές πωλήσεις σε όγκο κα-
τά 14%, στην κατηγορία των συσκευασµένων baby 
φυλλωδών λαχανικών, ενώ ο τζίρος τους ενισχύ-
θηκε 16%. ∆ιατηρεί ταυτόχρονα παρουσία στην α-
γορά του HoReCa, όπου αύξησε τον όγκο πωλήσε-
ών της κατά 51%. Μάλιστα η διοίκηση στοχεύει να 

αυξήσει τον τζίρο της κατά 50% µέχρι το 2026. 
Έµφαση στην έξυπνη γεωργία
Στο σχεδιασµό είναι και η ένταξη της έξυπνης γε-
ωργίας στα στάδια της παραγωγής. «Επιδίωξή µας 
είναι να πετύχουµε την παρακολούθηση του αγρού 
και τη βελτίωση της κατανοµής και διάθεσης των 
πόρων στο χωράφι. Συν τοις άλλοις επενδύουµε 
στην πράσινη οικονοµία µε την προσθήκη φωτο-
βολταϊκών πάνελ στο συσκευαστήριο και στις νέες 
εγκαταστάσεις ψυγείων». Σε αυτό το πλαίσιο εφαρ-
µόζει σύγχρονες µεθόδους καλλιέργειας µε επίκε-
ντρο το περιβάλλον και τον καταναλωτή. Προς αυ-
τή την κατεύθυνση εντάσσονται στην παραγωγή  ό-
λο και περισσότερο τεχνολογίες Agro 4.0, οι οποίες 
αναλύουν τα δεδοµένα που προσφέρει η καλλιέρ-
γεια των προϊόντων που γίνεται είτε αυτόνοµα, εί-
τε σε συνεργασία µε το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο 
και µε βάση νέα πρωτόκολλα  που αναπτύσσουν οι 
δύο πλευρές. Επιπλέον η εταιρεία προχωράει στην 
σταδιακή αντικατάσταση των χηµικών φυτοπρο-
στατευτικών µε βιολογικά.  Γ. ΛΑΜΠΙΡΗΣ

Στόχος του Αντώνη Βεζύρογλου είναι ο πλήρης 
έλεγχος των λαχανικών που παράγονται.
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Αγροτικός Συνεταιρισμός Παραγωγής Ακτινιδίων Αγρινίου

ΝΕΟΣ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΟΣ 
ΕΓΕΝΕΤΟ ΣΤΟ ΑΓΡΙΝΙΟ
Ν έο συνεταιρισµό συνέστησαν ο πρόεδρος της 

ΕΑΣ Αγρινίου Θωµάς Κουτσουπιάς, ο πρώην 
διευθυντής Αγορών της ΑΒ Βασιλόπουλος, ∆ηµή-
τρης Πρίντζιος, ένας Αυστραλός παραγωγός µε τε-
χνογνωσία στο κίτρινο και κόκκινο ακτινίδιο, καθώς 
και παραγωγοί της περιοχής. Η σύστασή του πραγ-
µατοποιήθηκε τον Αύγουστο και φέρει την ονοµα-
σία Αγροτικός Συνεταιρισµός Παραγωγής Ακτινιδί-
ων Αγρινίου. Πρόκειται για µία ανεξάρτητη οντότη-
τα σε σχέση µε την ΕΑΣ Αγρινίου, στην οποία προε-
δρεύει ο Θωµάς Κουτσουπιάς. Σε ό,τι αφορά τον ∆η-
µήτρη Πρίντζιο, θα θυµίσουµε ότι έχει συστήσει και 
µία εταιρεία για την καλλιέργεια υδροπονικής ντοµά-
τας από κοινού µε τον πρώην αντιπρόεδρο του οµί-
λου Delhaize και επικεφαλής της ΑΒ Βασιλόπουλος, 
Κώστα Μαχαίρα, µε την ονοµασία Sunterra Οικολογι-
κά Θερµοκήπια ΙΚΕ.
Σύµφωνα µε το ρεπορτάζ, ο νεοσύστατος συνεταιρι-
σµός θα φυτέψει συνολικά 1.000 στρέµµατα κόκκι-
νο και κίτρινο ακτινίδιο της Jingold τα επόµενα τέσ-

σερα χρόνια συνάπτοντας συµβόλαιο µε το τυπο-
ποιητήριο της Alfa Greek Fruits, η οποία θα έχει την 
ευθύνη για τη διαλογή της σοδειάς, την τυποποίη-
ση καθώς και διάθεση των ακτινιδίων στην αγορά, 
κυρίως του εξωτερικού. Υπολογίζεται ότι τον προ-
σεχή Φεβρουάριο θα φυτευτούν τα πρώτα 250-300 
στρέµµατα και η πρώτη παραγωγή θα βγει στην α-
γορά µετά από περίπου δύο χρόνια. Η πλήρης πα-
ραγωγή θα βγει το 2031 στην αγορά.  Σύµφωνα µε 
τις πληροφορίες, εκτιµάται ότι το σύνολο της συγκο-
µιδής θα ανέρχεται σε 3.000 τόνους ετησίως. Η καλ-
λιέργεια θα γίνεται από τους ίδιους τους συνεταιρι-
στές σε µισθωµένα ή ιδιόκτητα χωράφια, χωρίς να 
προβλέπεται η διεύρυνση του σχήµατος. Σηµειώνεται 
ότι ήδη ο Θωµάς Κουτσουπιάς διατηρεί περί τα 1.500 
στρέµµατα για την καλλιέργεια ακτινιδίων, εκ των ο-
ποίων ήδη διατίθενται ποσότητες κόκκινου και κίτρι-
νου ακτινιδίου στην αγορά, ενώ επιπλέον ποσότητες 
θα διατίθενται το επόµενο διάστηµα µε την ωρίµανση 
και ανάπτυξη των δέντρων. Γ. ΛΑΜΠΙΡΗΣ

Στα ιδρυτικά µέλη του νέου 
Συνεταιρισµού ο Θωµάς Κουτσουπιάς 
(φωτό), πρόεδρος της ΕΑΣ Αγρινίου, 
και ο πρώην διευθυντής Αγορών της ΑΒ 
Βασιλόπουλος, ∆ηµήτρης Πρίντζιος

Οι τιµές για το κίτρινο 
ακτινίδιο συχνά 
υπερβαίνουν  τα 3 
ευρώ το κιλό, ενώ το 
κόκκινο µπορεί να 
φτάσει ακόµα και τα 
4,5 ευρώ. 
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Μονάδα παραγωγής κατεψυγµένης 
πατάτας ετοιµάζει η ΕΑΣ Νάξου σύµφωνα 
µε τν πρόεδρό της ∆ηµήτρη Καπούνη.

Προψημένη  
πατάτα για  
την ΕΑΣ Νάξου

Είσοδο στην προψηµένη κατεψυγµένη πατάτα ετοι-
µάζει η ΕΑΣ Νάξου σύµφωνα µε τον πρόεδρό της, 

∆ηµήτρη Καπούνη, ο οποίος ανέφερε ότι ο Συνεται-
ρισµός έχει αποκτήσει τον µηχανολογικό εξοπλισµό 
προκειµένου να προχωρήσει στη συγκεκριµένη κίνη-
ση, αξιοποιώντας ένα µέρος της παραγωγής πατάτας. 
Στον προγραµµατισµό µάλιστα είναι να δηµιουργήσει 
µονάδα παραγωγής κατεψυγµένης πατάτας κατά το 
προσεχές χρονικό διάστηµα. Γ. ΛΑΜΠΙΡΗΣ

ΤΗΝ ΕΙΣΟΔΟ ΤΗΣ ΚΑΙ  
ΣΤΑ ΚΗΠΕΥΤΙΚΑ ΣΧΕΔΙΑΖΕΙ  
Η ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ ΚΥΡΙΑΚΟΥΛΗ

Γιώργος και Άγγελος Κυριακούλης

ΕΠΕΝΔΥΟΝΤΑΣ 
ΣΤΟ ΠΟΠ ΜΗΛΟ ΠΙΛΑΦΑ
∆ ιατηρώντας ρίζες στον πρωτογενή τοµέα 

καθώς η οικογένειά τους µπήκε για πρώτη 
φορά στα χωράφια το 1890, τα αδέλφια Γιώργος 
και Άγγελος Κυριακούλης αποφάσισαν το 2020 
να αξιοποιήσουν τις οικογενειακές εκτάσεις, 
εισερχόµενοι στην τυποποίηση και έχοντας ως 
κύριο παραγόµενο προϊόν την τοπική ποικιλία 
µήλων Ντελίσιους Πιλαφά Τριπόλεως. Μαζί 
µε τους γονείς τους, Βασιλική και Ανδρέα 
Κυριακούλη, σκέφτηκαν ότι ήταν η κατάλληλη 
στιγµή να αυτονοµηθούν και να επενδύσουν 
σε ιδιόκτητο τυποποιητήριο στην περιοχή της 
Αρχαίας Τεγέας. Με καλλιέργειες έκτασης περί 
τα 100 στρµ., σε υψόµετρο 650 µ., η οικογένεια 
Κυριακούλη εκτός από ΠΟΠ µήλα Πιλαφά, 
παράγει και άλλες ποικιλίες όπως Starking και 
Fuji, ενώ µέρος των καλλιεργειών αποτελείται 

από βύσσινα, κεράσια, αχλάδια, πατάτες.  
Ο Γιώργος Κυριακούλης σπούδασε Χηµικός 
Μηχανικός και ο Άγγελος Κυριακούλης, 
Ηλεκτρολόγος Μηχανικός. Στην περίοδο της 
πανδηµίας αποφάσισαν να υποστηρίξουν το 
επάγγελµα του πατέρα τους. Πλέον, είναι εκείνοι 
που έχουν αναλάβει την ευθύνη λειτουργίας και 
εξέλιξης της οικογενειακής επιχείρησης.  Ένα 
σηµαντικό µέρος της παραγωγής διοχετεύεται σε 
αλυσίδες σούπερ µάρκετ όπως ο Κρητικός και 
ο Μασούτης. «Βασικός παράγοντας που ευνοεί 
την ανάπτυξη του µήλου, είναι το µικροκλίµα της 
περιοχής, που χαρακτηρίζεται από υγρασία και 
επηρεάζεται από τη λίµνη Τάκα. Οι αποδόσεις του 
κυµαίνονται από 80 έως και 100 κιλά ανά στρέµµα. 
Η καλλιέργεια γίνεται σε γραµµική παλµέτα», 
σηµειώνει η Β. Κυριακούλη.  Γ. ΛΑΜΠΙΡΗΣ
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Με γεύσεις κατακτά 
τις διεθνείς αγορές 
το ΠΟΠ Φιστίκι 
Μεγάρων

Ακολουθώντας διαφορετικό 
δρόµο από τους υπόλοιπους 

παραγωγούς, ο Στέλιος Καρβέλας 
σύστησε παραγωγική µονάδα 
επεξεργασίας και τυποποίησης του 
κελυφωτού φιστικιού ΠΟΠ Μεγάρων 
της οικογενειακής εκµετάλλευσης 
υπό την ετικέτα «Megaris Goods», 
ενώ ταυτόχρονα διαφοροποίησε το 
προϊόν, δηµιουργώντας έξι κωδικούς. 
Ήταν η οικογενειακή παράδοση στην 
παραγωγή κελυφωτού φιστικιού 
στα Μέγαρα, σε συνδυασµό µε την 
δεκαετή κρίση και τη συρρίκνωση 
της οικοδοµικής δραστηριότητας 
που οδήγησαν το 2015 τον Στέλιο 
Καρβέλα να αφήσει στην άκρη το 
επάγγελµα του πολιτικού µηχανικού 
και να αναλάβει την οικογενειακή 
καλλιέργεια. Στα µελλοντικά σχέδιά του 
είναι να δηµιουργήσει µία νέα µονάδα 
επεξεργασίας, αυτοµατοποιώντας τις 
διαδικασίες και µειώνοντας το κόστος 
παραγωγής, σε συνδυασµό µε την 
εγκατάσταση νέων αποθηκευτικών 
χώρων. Επιδίωξή του είναι να 
δηµιουργήσει και έτοιµο προϊόν όπως 
τρίµµα και κροκάν, που θα διατίθενται 
συσκευασµένα σε επαγγελµατίες 
ζαχαροπλάστες ή σεφ. Σήµερα η 
Megaris Goods εκµεταλλεύεται περί 
τα 90 στρέµµατα, είτε αξιοποιώντας 
τις ιδιόκτητες εκτάσεις, είτε 
συνεργαζόµενη µε παραγωγούς στους 
οποίους παρέχει πλήρεις κατευθύνσεις, 
αγοράζοντας το σύνολο των ποσοτήτων 
τους. Γ. ΛΑΜΠΙΡΗΣ

Ετοιμάζεται η κυκλοφορία βούτυρου καρυδιού

ΚΑΡΥΔΙ ΣΕ ΣΥΣΚΕΥΑΣΙΑ
ΑΠΟ ΤΟ ΚΤΗΜΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΥ
Ενα ακόµη βήµα πραγµατοποίησε φέτος 

το Κτήµα Αυγερινού, προχωρώντας στην 
τυποποίηση καρυδιού σε διαφορετικά µεγέθη 
συσκευασιών και διαθέτοντάς το στην αγορά. 
«∆ηµιουργήσαµε συσκευασίες που ξεκινούν 
από τα 20 γρ.έως και συσκευασία των 500 

γρ. ψίχας καρυδιού σε πεταλούδα, η οποία 
αποφλοιώνεται στο χέρι. Επίσης διαθέτουµε 
και µεγάλες συσκευασίες των 5 και των 10 
κιλών µε το κέλυφος», αναφέρει σχετικά ο 
Νίκος Αυγερινός, ένας µηχανολόγος µηχανικός 
που ξεκίνησε το 2017 µαζί µε τον πατέρα 
του Θανάση, την µητέρα του Παρασκευή και 
τον αδερφό του Γιώργο το Κτήµα Αυγερινού 
µε σκοπό την καλλιέργεια του καρυδιού. 
Σήµερα, το Κτήµα αποτελείται από 500 δέντρα 
της καλιφορνέζικης ποικιλίας Chandler στην 
περιοχή της Αµφίκλειας. «Είµαστε ένα νέο 
κτήµα, όπου πέρυσι είχαµε την πρώτη µας 
συγκοµιδή. Εποµένως βρισκόµαστε ακόµα 
στα πρώτα µας βήµατα, διερευνώντας τις 
δυνατότητες της συγκεκριµένης καλλιέργειας. 
Σκοπός µας είναι να αναπτύξουµε αφενός 
µεν υγιή δένδρα και αφετέρου ποιοτικό 
καρπό ακολουθώντας τις καλές πρακτικές 
γύρω από την καλλιέργεια και τις συµβουλές 
των ειδικών», αναφέρει ο ίδιος. «Βρισκόµαστε 
ακόµα σε µεταβατική περίοδο, καθώς έτος 
ορόσηµο αποτελεί το όγδοο, δεδοµένου ότι 
από εκεί και ύστερα αρχίζουν τα δέντρα να 
βρίσκονται σε αυξηµένη παραγωγική ικανότητα». 
Όπως προαναφέρθηκε, η πρώτη συγκοµιδή 
πραγµατοποιήθηκε τον Οκτώβριο του 2022 
και έως και σήµερα έχουν φυτευτεί περί τα 30 
στρέµµατα µε προοπτική µελλοντικής επέκτασης 
κατά 10 στρέµµατα. Γ. ΛΑΜΠΙΡΗΣ

∆ιαβλέποντας την προοπτική που έχει 
στην Ελλάδα το καρύδι, ξεκίνησε ο Νίκος 
Αυγερινός τη συστηµατική καλλιέργειά του.
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I∆ΙΟΚΤΗΣΙΑ
Green Box Εκδοτική Α.E.
Νίκης 24, Σύνταγµα, 
105 57
Tηλ: 2103232905, 
Fax: 2103232967
E-Mail: info@agronews.gr

EΚ∆ΟΤΗΣ/∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ
ΒΑΣΙΚΟΣ ΜΕΤΟΧΟΣ /
ΝΟΜΙΜΟΣ ΕΚΠΡΟΣΩΠΟΣ
Γιάννης Πανάγος

ΕΚ∆ΗΛΩΣΕΙΣ

ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΕΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ 

Tη µεγαλύτερη συνάντηση στον κλάδο των 
Φρέσκων Φρούτων και Λαχανικών στη 
Νοτιοανατολική Ευρώπη και επίκεντρο 

των εξελίξεων στον κλάδο αποτελεί η διεθνής 
έκθεση Freskon, που θα λάβει χώρα από 11 έ-
ως 13 Απριλίου 2024 στο ∆ιεθνές Εξκθεσιακό 
Κέντρο Θεσσαλονίκης. Όπως σε κάθε διοργά-
νωσή του, το εµπορικό γεγονός Freskon πλαι-
σιώνεται από ∆ιεθνές Συνέδριο, το οποίο για το 
2024 είναι αφιερωµένο στον παραγωγικό και 
εµπορικό κόσµο του βερίκοκου και θα λάβει 
χώρα στις 11 Απριλίου. Με διεθνές ενδιαφέρον 
για το µέλλον του δηµοφιλούς φρούτου, το Συ-
νέδριο για τα βερίκοκα θα προσελκύσει εξειδι-
κευµένους οµιλητές από την Ελλάδα και το ε-
ξωτερικό καλύπτοντας τα πιο επίκαιρα ζητήµα-

τα που το αφορούν, όπως: οι ποικιλίες, οι ασθέ-
νειες, οι καλλιεργητικές πρακτικές, η διατηρησι-
µότητα, η συσκευασία και η καταναλωτική συ-
µπεριφορά. Επίσης στις 13 Απριλίου θα πραγ-
µατοποιηθεί ένα Φόρουµ για το Ακτινίδιο συµ-
µετέχουν ειδικοί από τις σηµαντικότερες ευρω-
παϊκές χώρες παραγωγής ακτινιδίων. Θα τε-
θούν επί τραπέζης, σε διεθνές πλέον επίπεδο, 
σηµαντικά θέµατα που αφορούν στο παρόν και 
το µέλλον του ποιοτικού ακτινιδίου.

ΤΟΥ ΠΕΤΡΟΥ
ΓΚΟΓΚΟΥ

ΡΑΝΤΕΒΟΥ 
11-13 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 
2024 ΔΙΝΕΙ 
Η FRESKON

∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ ΣΥΝΤΑΞΗΣ
Μαρία Γιουρουκέλη

ΑΡΧΙΣΥΝΤΑΞΙΑ
Πέτρος Γκόγκος

ΣΥΝΤΑΞΗ
Γιώργος Λαµπίρης
Λεωνίδας Λιάµης
Ελένη ∆ούσκα
Γιώργος Κοντονής

∆ΗΜΙΟΥΡΓΙΚΟ
Χαρά Οικονόµου
Φανή Παπαπετροπούλου

ΕΜΠΟΡΙΚΟΣ ∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ
Παναγιώτης Αραβαντινός

∆ΙΑΝΟΜΗ
Άργος Α.Ε.

ΕΚΤΥΠΩΣΗ/ΒΙΒΛΙΟ∆ΕΣΙΑ
ΝΕΕΣ KAΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚ∆ΟΣΕΙΣ  
ΜΟΝΟΠΡΟΣΩΠΗ Α.Ε.

Ξεκινήστε την 
εγγραφή σας  
ΤΩΡΑ!
ENAΡΞΗ_________

ΛΗΞΗ:___________  

ΟΝΟΜΑΤΕΠΩΝΥΜΟ:

___________________

ΕΠΑΓΓΕΛΜΑ:

___________________

ΕΠΩΝΥΜΙΑ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ:

____________________

ΤΑΧ. ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ:

____________________

Ε-ΜΑΙL:
____________________

ΤΗΛ:________________

ΕΤΗΣΙΑ ΣΥΝΔΡΟΜΗ: 30€
Στις τιμές συμπεριλαμβάνεται 
ο Φ.Π.Α - Η πληρωμή 
της συνδρομής γίνεται 
με αντικαταβολή, με κατάθεση 
σε τραπεζικό λογαριασμό, 
ή με χρέωση πιστωτικής κάρτας.

Τηλ. επικοινωνίας: 2103232905

Νίκης 24 | 105 57 | Σύνταγµα
Τηλ.: 2103232905 | Fax: 2103232967 

E-mail: agrenda@agronews.gr
www.agronews.gr

Fresher
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